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Ob osmem marcu 
Parola osmega marca se je porodila v možganih revolucionarle, 

kot sta bili Klara Zetkin in Roza Luxemburg. 
Prva je popeljala žene na ulice z zahtevo: za enako delo enako 

plačilo, za volilno pravico; druga je to delo nadaljevala v Nemčiji 
dokler nemški nacizem ni uničil njenega dragocenega življenja. 

»Heil« je donel nacistični pozdrav pred štiridesetimi leti. ko so 
nemške izvidnice prihrumele v naše mesto in je nemški škorenj 
začel teptati našo zemljo. 

Slovenska žena je pred puškami kljubovala, z ramo ob rami se je 
borila z možmi in zgoraj navedene parole znala povezati in oboga
titi še z zahtevo: osvoboditev domovine. 

Toda, če so si ženske pravice priborile, zakaj potem še slavimo 
ženski praznik? Morda s tem celo posredno priznavamo, da teh 
pravic tudi tam, kjer so formalno zapisane, v resnici ni. Se pravi, da 
se je treba zanje še in še boriti, da jih obdržimo ali obogatimo. 

Nič koliko napredne zakonodaje, enakopravnosti, samouprav
ljanja in ugodnosti smo ustoličili za ženske pri nas. Toda v marsi
čem smo še neučinkoviti. 

O ženski sicer pogosto pišemo, toda predvsem o tisti, ki je 
izjemna javna delavka ali umetnica. Ne pišemo pa o tisti, ki na ta 
vprašanja predvsem odgovarja. 

O vsakdanji delavki, uradnici, kmečki ženi, ki ravno tako dajejo 
svoj delež k državni bilanci in hkrati vse težje krpajo proračun 
svoje družine. 

Ponosni na dosežke povojnih let danes cesto ugotavljamo, da 
nismo kos pogojem, ki smo sijih sami ustvarili, in navlaki, ki jo je 
standard prinašal s seboj zadnja leta. 

Zdaj že lahko priznamo, da ni dovolj spremeniti družbeni red, 
rešiti ekonomsko in politično vprašanje, dokler ne osvobodimo 
človeka v njegovem notranjem svetu in ga obogatimo z večjo 
stopnjo srčne kulture in ljubezni do sočloveka. In prav zato je bila 
kultura ena izmed vodilnih sil vseh revolucionarjev v nenehnem, 
tisočletja trajajočem boju za osvoboditev malega človeka. 

Današnja generacija se ne spominja grozot druge svetovne 
vojne, cesto tudi ni dovolj in pravilno informirana. Toda v 33 letih, 
odkar je bila sprejeta deklaracija človekovih pravic, se je v svetu 
Ponovno nagrmadilo veliko grozot. Na dnevnem redu so krvava 
obračunavanja med narodi, upori in zatiranja. V teh 33 letih so 
skoraj nepretrgoma plemenele na našem tragičnem planetu vojna 
za vojno z vsemi krutostmi in barbarstvom, ki vojno spremljajo. In 
otroci mnogih dežel se še vedno rojevajo v zrak, zastrupljen z 
grožnjo atomske smrti vsemu živemu. 

Svet je postal majhen, v marsičem smo na tekočem in prav zato 
ne moremo brez prizadetosti gledati izpod svojega mirnega krova, 
kaj se godi v njem. 

Trideset členov ima deklaracija človekovih pravic, a kako daleč 
smo še od prvega, ki pravi: 

» Vsi ljudje se rodijo prosti in imajo enako dostojanstvo in enake 
Pravice. Obdarjeni so s pametjo in bi morali ravnati drug z drugim 
kakor bratje«. 

Kako daleč je od tega mati v deželah, kjer danes divjajo vojne: 
Palestina, Kampučija, Afganistan, Iran, Irak. Pa v deželah Latin
ske Amerike in Afrike in še bi lahko naštevali medtem, ko jo 
zasipajo-, bombe, izdelane po vseh izsledkih moderne tehnike, 
fušijo bolnišnice in šole ter ubijajo najdražje - njene otroke. 

Kako daleč je od tega mati v deželah, kjer kosi lakota zaradi 
suše, potresov, vojn pa tudi po krivdi odnosov med velesilama. 

Z vso prizadetostjo se moramo poglobiti v probleme in trpljenje 
ljudi v svetu. Le tako bomo bolj znali ceniti svoj praznik. 

In kaj si še želi žena ob osmem marcu 1981. 
Nič takega, da se ne bi dalo izpolniti - uresničiti. Ne želimo 

Popivanja. To nam je bilo dolga leta po vojni tuje. Praznik smo 
Potrjevale z delom. Želimo si le to, da ne bi bilo pomembno ali si 
noski ali ženska, ko delaš, ko ustvarjaš, ko prispevaš po vseh 
svojih močeh k sreči in svobodi za svoj dom, ožji pa tudi širši. Pa še 
to, da bi tudi na vodilna mesta zaposlovali žene. Vsaj tam, kjer so 
ze bile. Je ta želja majhna ali velika? Se zdi komu prevelika? 

Osmi marec, dan boja za enakopravnost žene doma in v svetu 
naj bi čimprej postal preteklost. 

Pozdravljen prihajajoči osmi marec, praznik spomina na kon
čani boj žena za človekovo dostojanstvo. 

MARICA BREJC 

Veselje na 
križkem 
ribniku 

Mnogi mlajši in tudi starejši 
občani so letošnje podaljšane 
zimske šolske počitnice izrabili 
za drsanje na zaledenelih vodah. 
Pravo veselje je šolarjem ponudil 
tudi zamrznjeni ribnik na Križu," 
kjer se je ob sončnih dnevih 
zbralo tudi po sto mladih, ki so 
preizkušali svoje veščine v hoke
ju in drsanju. 

Pogrešali pa so organiziran te
čaj oziroma vadbo drsanja. O 
tem kaže razmisliti v prihodnje, 
saj imata drsanje in hekej v K a 
mniku lepo tradicijo. Z a osveži
tev spomina - prvo hokejsko 
tekmo so v Kamniku odigrali leta 
1928 na Nevljici. F. S. 

S seje OK zveze komunistov 

Kratki stiki v delegatskem sistemu 
Priprav in oblikovanja plan

skih dokumentov za novo sred
njeročno obdobje smo se v naši 

Obisk 
delegacije 
Zveze 
sindikatov 
Jugoslavije 

V okvir priprav na bližnjo 
sejo predsedstva zveze sindi
katov Jugoslavije in letošnjo 
konferenco ZSJ je sodil ne
davni obisk delegacije Zveze 
sindikatov Jugoslavije, ki jo 
je vodil Ševčet Jašari , v naši 
občini. V dopoldanskem delu 
se je delegacija s predstavniki 
družbenopol i t ične skupnosti 
oziroma občinskih d ružbeno
političnih organizacij pogo
varjala o d r u ž b e n o e k o n o m 
skih razmerah v naši občini, s 
posebnim poudarkom na so
cialni poli t iki , d ružbenem 
standardu in gibanju cen. De
legacija je obiskala še delov
no organizacijo Titan, kjer so 
posebno pozorno govorili tu
di oblikovanju sklada skupne 
porabe delovne organizacije 
ter trošenju denarja iz tega 
sklada. 
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F. S. 

občini pravočasno in odgovorno 
lotili. Toda, kot v večini sloven
skih občin, je tudi pri nas prišlo 
do zapletov pri podpisovanju sa
moupravnih sporazumov za fi
nanciranje interesnih dejavnosti 
zaradi spremenjenega načina 
obračunavanja prispevnih sto
penj. Zato so na zadnji seji ka
mniških komunistov osrednjo 
pozornost namenili oceni spreje
manja samoupravnih sporazu
mov ter ob tem analizirali tudi 
učinkovitost komunistov v delu 
delegatskega sistema. 

O tem, da v delu delegatskega 
sistema - tako za občinsko skup
ščino kot za skupščine interesnih 
dejavnosti - ni kot bi moralo biti, 
govorijo že sklepi te konference, 
s katerimi lahko odpravimo na
pake in pomanjkljivosti. V oživ
ljanje delegatskega sistema se 
namreč ne bodo vključili le so
cialistična zveza, občinska skup
ščina in sindikat, ampak tudi zve
za komunistov - tudi komunisti 
so namreč odgovorni za dobro in 
učinkovito delo delegatskega si
stema. 

In katere so najočitnejše po
manjkljivosti? Razpravljala na 
konferenci komunistov so nanje 
jasno opozorili . Sklepčnost na 
zborih občinske skupščine ni ve
dno navdušujoča, zlasti v zboru 
združenega dela je v zadnjem ča
su veliko preveč neopravičenih 
izostankov. Tudi razprave bi lah
ko bile živahnejše. V skupščinah 
interesnih dejavnosti zbor upo
rabnikov še preslabo uveljavlja 
svoje pravice in dolžnosti . Izvr
šilni odbori skupščin interesnih 
dejavnosti vse bolj postajajo po
daljšana roka strokovnih služb, 
ki pogosto premalo odgovorno 
poskrbijo za informiranje, za 
prava, delegatom razumljiva gra
diva. D a je temu res tako, potr
juje prav vrsta namigovanj in te
žav ob sprejemanju samouprav
nih sporazumov interesnih de
javnosti, saj strokovne službe -
tako v občini kot v republiki -
niso jasno povedale, kaj pomeni 
nov način obračunavanja pri
spevnih stopenj in kakšne so po
sledice. Ker tega ni bilo. so v 
delovnih organizacijah računali 
vsak po svoje - pravega rezultata 
oziroma dejanske vsote, ki jo bo

do namenili za interesne dejav
nosti, pa skoraj nikjer niso prav 
izračunali. 

O b tem se ponuja še drugo 
razmišljanje: ali smo pri planira
nju dovolj mislili na razvoj živ
ljenjskega okolja (krajevnih 
skupnosti, družbenih in gospo
darskih interesnih dejavnosti) ali 
smo še vedno razmišljaji le o in
vesticijah, ki naj bi j ih uresničili 
znotraj tovarniških zidov. 

»Zavedat i se moramo, da mo
ra dogovarjanje postati sistem 
našega dela, če se borimo za na
predek samoupravne socialistič
ne družbe. Zato imamo delegat
ski sistem, v katerem se moramo 
komunisti angažirati in boriti, da 
bodo ocene dela boljše,« je med 
drugim dejal v razpravi predse
dnik občinske konference Z K 
Kamnik Kazimir Keržič. 

J A N A T A Š K A R 

Ministrska konferenca zunanjih ministrov neuvrščenih držav 
v indijskem New Delhiju svetovno politično dogajanje ni 
pretresla s šokantnimi sklepi in končnimi dokumenti. Svetovni 
tisk ji je v povprečju odmerjal dobršen del svoje pozornosti, 
tako pač, kolikor bi lahko po njegovem mnenju gibanje neuvr
ščenih mednarodno politično dogajanje utegnilo presenetiti. 
Presenečenj pa ni bilo, vsaj ne takšnih, ki bi po vzhodnih ali 
zahodnih merilih zaslužila debel časopisni naslov. Razen v 
primerih in ugotovitvah neuvrščenih, ki bi ob primerni politični 
intonaciji utegnil prinesti pozitivne točke v medsebojnem (ne) 
dogovarjanju. 

Predvsem pa se zunanji ministri 95 neuvrščenih držav iz New 
Delhija niso vrnili s poročili o razpadu gibanja, ki po beograj
ski konferenci neuvrščenih leta 1961. že prehaja v svoje tretje 
desetletje. Že sama dolžina »življenja« neuvrščenega gibanja 
je bila nekdaj (in je verjetno še sedaj) presenečenje, še zlasti 

Neuvrščeni niso 
poligon velesil 

ker že v svojih začetkih protikolonialnega. protiimperialistič-
nega in antiblokovskega boja ni hotelo v naročje velesil. Zato 
niti ne čudijo stalne govorice, ki se seveda najbolj pogosto 
pojavljajo ob takšnih ali drugačnih srečanjih neuvrščenih, češ 
da gibanje razpada zaradi progresivnih ali drugačnih sil znotraj 
skupnosti neuvrščenih. 

Nihče pa po sedanjem srečanju v indijskem glavnem mestu 
ne more zanikati, da znotraj neuvrščenih ni razlik in svojegla
vih mnenj. Prej bi bil namreč absurd in nesmiselnost gibanja, 
če bi mogli in hoteli med skoraj sto državami, ki se ponašajo z 
izredno raznolikim notranjim družbenim, ekonomskih, social
nim, kulturnim ustrojem do potankosti uskladiti stališča. Kdo 
bi namreč še lahko resno računal na nekakšno interesno giba
nje, ki v sedanjem svetovnem položaju uspe »presenetiti« 
svet s svojimi neverjetno soglasnimi sklepi? 

Prav zato v končnih dokumentih ni izrecne obsodbe ene ali 
druge velesile, temveč so jasno nakazana žarišča mednarodne 
napetosti in oblikovane skupine, ki naj bi poskušale rešiti 
položaj, denimo, na Bližnjem vzhodu. In končno so pokopane 
vse špekulacije o naravnem zavezništvu z eno izmed velikih sil. 
Ali kot je zapisal eden izmed francoskih časopisov: neuvrščeni 
niso resonančna skrinja, v kateri bi odmevalo dvobojevanje 
velesil. 

J. KOVAČIČ 



Dogodki med NOB 
v kamniški občini 

V počastitev 40-letnice vstaje slovenskega in 
jugoslovanskih narodov ter narodnosti želimo 
obuditi spomin na nekatere dogodke iz naro
dnoosvobodilnega boja, ki so se zgodili na ob
močju naše občine. 

Prikaz dogodkov naj nas ponovno spomni na 
najtežje čase, k i j ih je prestajal slovenski narod 
v boju za svojo ohranitev in obstoj, za lepše in 
č loveka vredno življenje. 

Dogodki narodnoosvobodilnega boja naj 
nam bodo tudi v bodoče kažipot , kako se mora
mo pripravljati na našo obrambo in splošni ljud
ski odpor. Zadržan je naših ljudi med N O B pa 
naj nas spremlja tudi v našem vsakodnevnem 
življenju, v boju za uresničitev stabilizacije, za 
nov napredek in razvoj naše občine , republike 
in federacije. 

Leto 1942 
Dne 19. februarja je prišel s skupino 12 

partizanov na Kamniško narodni heroj 
Matija Blejc-Matevž, ki je bil do tega časa 
v Cankarjevem bataljonu na Gorenjskem. 
Matija Blejc je bil teden dni pri Španovi 
družini oziroma Valentinu Pestotniku v 
Spodnjih Palovčah. Njegovo delovanje je 
bilo povezano s sklepi pokrajinskega ko
miteja KP Slovenije 17. januarja o ponov
ni oživitvi NOB z novimi partizanskimi 
enotami. 
Leto 1943 

Pozimi 1943-1944. leta je delovala blizu 
sv. Primoža nad Črno partizanska tehnika. 
Tehniko so januarja 1944 preselili v bliži
no Kužne v vasi Oševek. 

Dne 2. februarja je Rdeča armada zlo
mila nemško vojsko pri Stalingradu. Ta 
velika zmaga pomeni preokret v drugi sve
tovni vojni. Vest o zmagi nad takrat neza
držno in nepremagljivo armado je odme
vala sirom po svetu. Z navdušenjem smo 
jo sprejeli tudi partizani na Kamniškem. 
Med ljudmi je ta zmaga povečala zaupanje 
v maloštevilno partizansko vojsko in uspe
šen obračun z okupatorjem. 

Dne 19. februarja so domači izdajalci -
raztrganci vohunili za partizani v Palovčah. 
Med svojim divjanjem v vasi so zverinsko 
ubili Ivano Bernot po domače Bregarjevo 
Johano. Tega dne so aretirali Ivana in 
Franceta Slaparja po domače Jurčetove. 
Oba so mučili in kasneje ustrelili. Ivana 
24. aprila 1943. v Zimncu pri Škofji Loki, 
Franceta pa 18. julija istega leta v Morav
čah. 
Leto 1944 

Dne 1. februarja so borci Šlandrove bri
gade napadli nemško postojanko v Motni-
ku in jo po uspešnem boju tudi zavzeli. V 
tem boju je padel namestnik komandanta 
2. bataljona Rudi Korat - Džek. 

Dne 8. februarja so Nemci iznenada na
padli partizane v predelu Tuhinjske plani
ne imenovanem na Osekih. Nemci so prišli 
prek Menine planine, od koder jih borci 
Šlandrove brigade niso pričakovali. V nee
nakem spopadu je na planini obležalo 36 
borcev. Kasneje so bili pokopani v skup
nem grobu v Tuhinju. 

Dne 10. februarja so borci dela Šlandro
ve brigade napadli Nemce na Pšajnovici. 
Partizani so zvedeli, da Nemci ropajo in 
kradejo živež po vasi. Njihov napad je 
presenetil Nemce, ki so bežali v dolino do 
Šmartnega v Tuhinjski dolini. V spopadu 
je bil težko ranjen partizanski mitraljezec 
Franc MaIi>.doma iz Snovika v Tuhinjski 
dolini. 

Dne 17. februarja je bil ustanovljen ka
mniško zasavski odred. Vanj so bili vklju
čeni v glavnem borci Šlandrove brigade. 
Odred je bil ustanovljen z namenom, da bi 
omogočil nemoteno zvezo med ozemljem 
na levem bregu Save in takoimenovano 
ljubljansko pokrajino, kamor so odhajali 
številni novi borci, zlasti iz Štajerske. 

Dne 19. februarja so Nemci napadli 
Šlandrovo brigado na cesti med Duplico in 
Šmarco. Nemce je presenetil prihod parti
zanov na območje med Kamnikom in 
Domžalami, kjer do tega časa ni bilo več
jih partizanskih enot. Šlandrovci so skušali 
mobilizirati čimveč mladih za partizane, 
ker bi sicer morali oditi v nemško vojsko. 
Nemci so namreč objavili splošno mobili
zacijo, čeprav bi tega ne smeli storiti. Te
žak položaj na bojiščih so skušali reševati 
tudi z mobilizacijo slovenskih fantov, ki so 
jih kasneje pošiljali zlasti na zahodno fron
to v Franciji. 

Februarja leta 1944 je pripravila Šlan-
drova brigada zasedo v tesni dolini Bilske 
v Zajasovniku pri Motniku. Partizani so 
presenetili močno nemško kolono in v spo
padu ubili 40 Nemcev. 

Februarja meseca je začela delati parti
zanska tehnika v vasi Rudnik blizu »Kra-
jevih smreke«. Tu je delovala vse do sep
tembra 1944. leta, ko so jo preselili v 
Kamniško Bistrico. 

V tem mesecu se je zadrževalo vodstvo 
okrožne varnostno obveščevalne službe 
blizu vasi Ravne v Tuhinjski dolini. Služba 
je uspešno zbirala podatke o delovanju 
okupatorja in domačih izdajalcev belogra-
distov. 

Dne 20. februarja je pod Slapmi nad 
Dreto padel namestnik komendanta Šlan
drove brigade Tomaž Novak - Srečo. Sre
čo je bil doma iz znanega kraja Zlato 
polje. Med borci je bil zelo priljubljen in 
spoštovan. Velik ugled si je pridobil zlasti 
med domačimi borci in ljudmi na Kamni
škem. 

V zimi 1944-1945 je v vasi Pšajnovica 
blizu domačije Krpeca delovala okrožna 
partizanska tehnika. 

Leto 1945 
Dne 7. februarja so Nemci na Korešici v 

Kamniški Bistrici ubili 6 ljudi, med njimi 
so bile tri ženske in en otrok. 

Dne 12. februarja so Nemci obesili 100 
talcev v Frankolovem. Med tragičnimi žr
tvami je bil Alojz Polavšek, po domače 
Brlc iz Sovinje peči nad Selami. Polavška 
so Nemci ujeli kot partizana. Že 15. okto
bra 1944. leta so mu pobili vso družino z 
otroki, starimi od sedem do štirinajst let in 
vse zažgali skupaj z domačijo. 

Dne 13. februarja so belogradisti na
padli partizanske terenske bunkerje, ki so 
bili blizu vasi Veliki hrib v Tuhinjski doli
ni. Med napadom sta padla Jože Sempri-
možnik-Ljubo, sekretar okrajnega odbora 
SKOJ in partizanski kurir Janez Hribar -
Tone. 

Dne 24. februarja so borci dela Šlandro
ve brigade napadli belogardiste na Lazah 
pri Tuhinju. Tega dne so belogardisti 
smrtno ranili Franca Berleca, po domače 
Zajčevega očeta, ki je umrl 26. februarja. 

Februarja je začela delovati pri Sv. Vidu 
V Tuhinju pokretna bolnica. 

FRANC HRIBAR-LOVRO 

Premalo strokovnjakov 
Ob koncu preteklega leta je 

bilo v naši občini zaposlenih več 
kot 40 odstotkov prebivalcev 
oziroma 12222 delavcev, kar je 
2,2 odstotka več, kot je bilo za
poslenih pred začetkom minule
ga srednjeročnega obdobja. To 
pomeni, da pri zaposlovanju ni
smo prekoračili načrtov. 

Zato pa pri zaposlovanju lah
ko ugotavljamo drugo slabost, 
saj se kadrovska struktura zapo
slenih v zadnjih petih letih ni 
izboljšala. Prej nasprotno. T o 
pomeni, da se je povečevalo nes
kladje med potrebami združene
ga dela po strokovno usposoblje
nih delavcih in razpoložljivimi 
novimi delavci. Če delovna orga
nizacija ne more dobiti delavca, 
kakršnega potrebuje, pač zaposli 
človeka z manj primerno stro
kovnostjo. 

Z a novo s rednje ročno obdobje 
je predvidena 2,2 odstotna rast 
zaposlovanja, ki je usklajena z 
naravnim prirastkom. Če smo v 

preteklih letih ugotavljali razko
rak med rastjo zaposlovanja, 
sprejeto z družbenim planom in 
kadrovskimi načrti združenega 
dela, zdaj odstopanj ni. Kadrov
ski načrti delovnih organizacij 
predvidevajo le 2,1 odstotno rast 
zaposlovanja: v petih letih naj bi 
na novo zaposlili 1298 delavcev 
oziroma 260 vsako leto, za nado
mestne zaposlitve (upokojitve, 
odselitve in podobno) bi potre
bovali 2007 delavcev oziroma 
401 vsako leto. 

Večji del novih delavcev bomo 
dobili iz šol, nekaj pa j ih bo tudi 
iz širšega območja ali iz drugih 
republik, saj se del mladih po 
končanem šolanju zaposli v 
Ljubljani ali drugje. 

D a bi v združenem delu naše 
občine v prihodnjih letih izbolj
šali strukturna neskladja, delov
ne organizacije z večjo pozor
nostjo načrtujejo izobraževanje 
ob delu. Hkrat i pa naj bi kvalifi
kacijsko strukturo izboljšali ta

ko, da bodo zaposlovali delavce s 
primerno strokovno usposoblje
nostjo. 

Nezaposlenosti v naši občini 
skoraj ni in na skupnosti za zapo
slovanje so kot iskalci zaposlitve 
prijavljeni v glavnem težje za-
posljivi ljudje. Razmerje med 
številom brezposelnih in številom 
zaposlenih je manjše od enega 
odstotka. Nezaposlenosti tudi za 
to s rednjeročno obdobje ne pre
dvidevamo. 

Seveda pa bo treba ob vsem 
tem upoštevati tudi druge kvali
tetne cilje gospodarske rasti: po
leg produktivnega zaposlovanja, 
novih naložb v sodobnejšo te
hnologijo, pravega razmerja pri 
zaposlovanju v gospodarstvu in 
negospodarstvu bo treba poskr
beti za čim manj izostankov z 
dela, za primerno nagrajevanje, 
dobro organizacijo dela in ne na
zadnje za načr tno kadrovsko šti
pendiranje mladih v usmerjenem 
izobraževanju. J . T. 

Analiza vzgoje in izobraževanja 

Največ »enk« v 
matematiki 

Iz poročil, ki so jih za široko 
razpravo pripravile službe Zavo
da za šolstvo SR Slovenije, lahko 
potegnemo ugotovitev, da so do
seženi rezultati v vseh vzgojnoi-
zobraževalnih organizacijah v 
naši občini boljši, kot so bili v 
preteklih letih. Da pa se kljub 
temu še pojavljajo kronične na
pake, ki naj bi jih čimprej odpra
vili. 

V preteklem šolskem letu je 
centralne in podružnične šole v 
naši občini obiskovalo 3129 
učencev, od katerih j ih je šolsko 
leto uspešno zaključilo 3102 ozi
roma 99,14 odstotka učencev. 
E n učenec je razred izdelal s po
pravnim izpitom, 27 učencev pa 
ponavlja razred. S tem se je učni 
uspeh osnovnošolcev v občini 
izboljšal za 0,71 odstotka. Upad 
lo je tudi število negativnih ocen, 
največ »enk« pa je v matematiki, • 
slovenščini, angleškem jeziku itd. 
Zanimiv je še drug podatek, in 
sicer, da je največ nezadostnih 
ocen v petih razredih, sledijo 
sedmi in šesti razred, medtem ko 
je na nižji stopnji osnovnošolske
ga izobraževanja število neza
dostnih ocen v povprečju precej 
manjše. 

In katere so »kronične bolez
ni«? Tudi iz teh poročil veje ugo
tovitev, da niso bili uresničeni vsi 
načrti , ki zadevajo vzdrževanje, 
adaptacije in izboljšavo šolskih 
prostorov. Kadrovska problema
tika je še vedno prisotna: v 
osnovnih šolah še vedno dela 
osemnajst delavcev, ki niso pri
merno strokovno usposobljeni, 
kar seveda govori tudi o šibki 
štipendijski poli t iki . F inančne te
žave osnovnih šol se odraža jo pri 
skromnejšem bogatenju učnih 
pr ipomočkov, opremljanju te
hničnih delavnic, dopolnjevanju 
šolskih knjižnic, pri kulturni de
javnosti in podobno. Še vedno je 
premalo strokovnjakov, ki bi 

otrokom pomagali spoznavati te
hnične dejavnosti. Interesne de
javnosti obiskuje 2327 otrok, kar 
je razmeroma lepo število, ven
dar pa je še vedno premalo otrok 
vključenih v tehnične interesne 
dejavnosti. Tudi dopolnilni pouk 
še ni dosegel željenega števila ur, 
posamezne šole pa ga za nekate
re predmete sploh niso imele. 

Prehrano, k i je bila doslej vse 
kaj drugega kot razveseljiva, bo 
razrešila kuhinja v izobraževal
nem centru. 

Oči tno pa se bo treba čimprej 
lotiti tudi uvajanja celodnevne 
osnovne šole, ki je pomemben 
temelj usmerjenega izobraževa
nja. V občini še na nobeni osnov
ni šoli ni celodnevnega pouka in 
ker v obč inskem središču za tako 
obliko izobraževanja ni prostora, 
velja podpreti predloga občin
skega izvršnega sveta in zavoda 
za šolstvo, naj bi celodnevno 
osnovno šolo začeli uvajati naj
prej na podružničnih šolah. Se 
zlasti, ker vemo, da so šole na 
odročnejš ih območj ih gibalo go
spodarskega in družbenega živ
ljenja krajevnih skupnosti. Z a 
odpravljanje naštet ih po
manjkljivosti naj šole - tak je 
sklep izvršnega sveta - pripravijo 
akcijske programe, vključno z 
nosilci nalog. Pri tem ne smejo 
prezreti samoupravne organizi

ranosti osnovnih šol, ki je na pa
pirju sicer dobra, v praksi pa 
marsikdaj še škriplje. 

Pri delu vrtcev je največjo te
žavo predstavljala prostorska sti
ska, zapletov tudi pri kadrih ni 
manjkalo, pa tudi organizacija 
dela ni bila vedno najboljša. Z 
nekaterimi kadrovskimi spre
membami so se razmere že 
izboljšale. D a bi v varstvo vklju
čili čim več predšolskih otrok, bo 
treba v prihodnje vzpodbujati 
družinsko varstvo, število otrok, 
vključenih v varstvo pa se bo v 
prihodnjih letih nekoliko pove
čalo tudi z načr tovanimi gradnja
mi novih vrtcev. 

Pr i s rednješolskem izobraže
vanju prostori niso več problem, 
učni uspeh je primeren, dijaki so 
aktivni v interesnih dejavnostih. 
Večji problem pa so kadri, saj 
tudi tu vsi delavci nimajo primer
ne strokovne izobrazbe, nekoliko 
šibko je tudi samoupravno življe
nje. S posebno pozornostjo pa bi 
veljalo spregovoriti o precejš
njem osipu učencev. 

Poročila obravnavajo tudi 
uspehe in probleme kamriiške 
glasbene šole, zavoda za uspo
sabljanje invalidne mladine ter 
izobraževanje odraslih, kjer je 
prav tako nekaj slabosti, ki bi jih 
veljalo č imprej odpraviti. 

J . T. 
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DOPISUJTE 

V KAMNIŠKI 
OBČAN 

Od vsepovsod 
• Uspešna družbenopolitična akcija 

L J U B L J A N A - Široka družbenopolitična akcija ob podpisovanju 
samoupravnih sporazumov o temeljih planov sisov družbenih dejav
nosti je bila zelo uspešna in ni škodila samoupravnem dogovarjanju 
ter sporazumevanju, so ugotovili na seji predsedstva republiške 
konfernce S Z D L . Prav tako ugodno so člani predsedstva ocenili 
poročilo o delu republiškega sveta za mednarodne odnose, ki se bo 
letos največ posvečal odnosom s sosedi in deželami v razvoju. 

• O podražitvah naj razpravljajo najprej delavci 
L J U B L J A N A - Glavne vzroke za tako veliko povečanje cen, kot 

jih beležimo v nekaj zadnjih mesecih je treba iskati predvsem doma, 
saj v delovnih organizacijah težav povečini ne rešujejo z boljšim 
gospodarjenjem, temveč z višjimi cenami. Ob tej ugotovitvi je slo
venski izvršni svet sklenil, da skupnosti za cene v bodoče predloge za 
podražitev sploh ne bodo obravnavale, če o tem ne bodo predhodno 
razpravljali delavci. Vsi bi se namreč morali zavedati, da z višjimi 
cenami vplivajo na splošni in osebni življenjski standard. 

• Izreden skok proizvodnih cen 
B E O G R A D - Proizvodne cene so bile v letošnjem januarju za 

devet odstotkov višje kot v lanskem decembru. Najbolj so se v tej 
verigi podraž i tev podažili reprodkucijski materiali in sicer za 10,8 
odstotka. Kot je ugotovil zvezni zavod za statistiko, se je v januarju 
rekordno podražil žagani les in plošče (za 116,4 odstotka), kopanje 
premoga za 41,1 odstotka, izdelovanje končnih lesenih izdelkov za 
25,7 in predelava nafte ter zemeljskega plina za dobrih 21 odstotkov. 

• Ni prostora za sovražno dejavnost 
B E O G R A D - Varnostni položaj v Jugoslaviji je dober, kajti 

delovni ljudje obsojajo vse poskuse sovražne dejavnosti proti samou
pravnemu sistemu, je ugotovilo predsedstvo S F R J v razpravi o 
nekaterih aktualnih vprašanjih varnosti in splošne ljudske obrambe. 

• Dogovarjanje je edina pot za hitrejši napredek 

K R A G U J E V A C - Samoupravno sporazumevanje in d ružbeno 
dogovarjanje sta edina pot urejanja gospodarskih, družbenih in 
socialnih odnosov v samoupravni družbi , so poudarili na plenarnem 
zasedanju 13. srečanja samoupravljalcev Rdeči prapor, k i je bila v 
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Kragujevcu. Samoupravno sporazumevanje je tudi osrednja tema 
letošnjega srečanja, samoupravljalcev saj bo o njem spregovorila 
večina delegatov iz vse Jugoslavije. 

• Neustavljiva rast drobnoprodajnih cen 
B E O G R A D - Po ugotovitvah zveznega zavoda za statistik 

primer drobnoprodajne cene v januarju povečale za 8,4 odstotka 
javi z lanskim decembrom. T o je po sedanjih podatkih ° a
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cen, ki so jo zabeležili v enem mesecu vse od leta 1956 >"'PreJ' 
11 1 

na povprečje v letu 1980 so bile januarja cene v ' s J ^ r
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v primerjavi z lanskim januarjem pa kar za 4 6 . 9 ' 

odstotka, 

• Za razvoj manj razvitih 277 rfilijonov 
B E O G R A D - Po sedanjih n a č r t a naj bi stalna sredstva sklada za 

manj razvite v obdobju 1 9 8 I z n a š a l a 277 855 m..Jonov dinanev 
od tega pa naj bi nekaj ve* kot 113 m.hjonov dinarjev^dob.l 
združevanjem dela in s i**tev. Slovemja naj bi v let.h 1981-85 v 
omenjeni sklad prispevala 39,419 milijonov dinarjev, kar je približno 
17 odstotkov. 



KAJ SMO iN KAJ BOMO GRADILI S SAMOPRISPEVKOM 

Prispevek občanov 
za hitrejši razvoj 

V drugi in tretji številki Kamniškega občana smo objavili analizo uspehov, za 
katere so del denarja prispevali tudi občani s samoprispevkom, ter hkrati objavili 
načrte krajevnih skupnosti ter občinske zdravstvene in izobraževalne skupnosti, pri 
katerih naj bi prav tako svoj delež dodali občani z novim samoprispevkom. D a bi 
objavljene podatke obogatili s pisano besedo, smo na pogovor povabili A n o Zaje,-
referentko za zadeve krajevnih skupnosti pri občinski skupščini, Adol fa Prašnikarja, 
tajnika občinske izobraževalne skupnosti ter dr. Aleksandra Dopliharja iz kamni
škega zdravstvenega doma. Po stenogramu Jožice Kališnik je pogovor za objavo 
pripravila Jana Taškar. 

P R A Š N I K A R : Imam" več načinov financiranja 
skupne porabe in samoprispevka ne moremo toči
ti od drugih virov financiranja skupne porabe. Če 
bi govoril o samoprispevku pri izobraževalni 
skupnosti, potem bi rekel, da smo napravili samo 
srednješolski center kar sploh ni res. Govori t i 
moramo o kompletni skupni porabi in kaj smo v 
tem času v srednjeročnem obdobju dosegli. 

To je res, vendar moramo le povedati, kaj 
delež, ki ga dajejo občani od neto osebnih dohod
kov pomeni, koliko pomaga pri razvoju. Za zače
tek bi spregovorili o krajevnih skupnostih. 

Samoprispevek, oplemeniten z 
osebnim delom 

Z A J C : Uresničevanje programa krajevnih 
skupnosti naj bi se financiralo iz večih virov. Ker 
doslej vse oblike niso zaživele - zlasti neposredna 
svobodna menjava dela - še vedno ostaja kot 
eden glavnih virov za uresničevanje programov 
krajevni samoprispevek, oplemeniten z osebnim 
delom in sredstvi občanov. Poleg tega predstav
ljajo določen znesek še sredstva delovnih organi
zacij, ki jih le-te združujejo za izvajanje progra
mov krajevnih skupnosti in določena sredstva iz 
Proračuna občine . Vendar samoprispevek še ve
dno predstavlja v celotni masi dve tretjini sred
stev, tako da lahko rečemo, da je v pretežni meri 
še vedno samoprispevek glavni vir sredstev kra
jevnih skupnosti. Tudi ustava predvideva samo
prispevek kot eno najprimernejših oblik uresniče
vanja programov krajevnih skupnosti. O b plani
ranju bi morali vse programe K S uskladiti s pro
grami samoupravnih interesnih skupnosti in j ih 
tudi financirati v okviru le-teh. Ker pa te oblike še 
niso zaživele, bo v naslednjem obdobju samopri
spevek še ostal glavni vir sredstev. 

Skoraj vsa zbrana sredstva samoprispevka so v 
krajevnih skupnostih porabili za urejevanje ko
munalnih problemov. 

Z A J C : Pretežni del sredstev se res namenja za 
reševanje osnovnih življenjskih potreb, čeprav 
v emo, da je zasnova krajevne skupnosti drugje. 
To je, da bi bolj razvijali delegatske in medseboj
ne odnose. Denar so resnično najpogosteje name
nili za gradnjo cest in drugih komunalnih objek
tov, elektrifikacijo. Šele v zadnjem času ugotav
ljamo, da namenjajo sredstva tudi objekte druž
benega standarda, t. j . kulturne domove in pro
store za dejavnost krajevne skupnosti. Vemo, da 
se organi nekaterih krajevnih skupnosti nimajo 
kje sestajati, ker nimajo sedeža za opravljanje 
redne dejavnosti. Zato nekatere K S v tem obdob
ju, druge pa za naslednje obdobje planirajo pri
dobitev objektov ali prostorov za svoje delo. 

Poleg tega je bila zelo pomembna naloga v tem 
Gbdobju gradnja otroških igrišč, kjer so se neka
tere KS že začele vključevati v delo SIS za o t roško 
varstvo in druge. Mis l im, da bo tudi v bodoče delo 
KS potekalo v tej smeri. 

Če izvzamemo Kamnik, kjer je komunalna in
frastruktura kolikor toliko urejena, je skoraj v 
vseh drugih krajevnih skupnostih očitno la že 
največji problem, od cest, do elektrifikacije, ne 
nazadnje telefon, katerega ni niti za »hudo silo«. 

P R A Š N I K A R : Nadaljeval bom o tem kar je 
tovarišica Zajčeva govorila. Mis l im, da so danes 
Pri nas K S še preveč zamaknjene same vase in v 
komunalno dejavnost. Krajevna skupnost je tista 
"snovna celica, ki mora zadovoljevati osnovne 
življenjske' potrebe ljudi. Ne morem si predstav
ljati, da bi se moje življenjske potrebe reševale 
Jpjj s komunalnimi potrebami. Po moje so izo-
^cvan j e , zdravstvo, o t roško varstvo, kultura, 
prav"- kultura življenjska potreba občana. Raz-
hočeruA 0 problemu v krajevni skupnosti, kjer 
pii«J°'y-;' u V e v s e za komunalno dejavnost. K o 
n ° 1 / 0 .*„ ,A u. 'ahko isto človek - na skupšči-
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nja. Krajevna skupnost je osnovna celica, kjer vsi 
problemi nastajajo, interesna skupnost bi morala 
biti prostor za usklajevanje interesov med proble
mi in med zagotavljanjem sredstev, ki jih združe
no delo namenja za to. 

P R A Š N I K A R : Imamo nekaj svetlih primerov 
krajevnih skupnosti izven Kamnika, ki sodelujejo 
s SIS - z zdravstvom, kjer imajo zdravstveno 
postajo; o t roško igrišče Nevlje je sad sodelovanja 
K S , telesne kulture, o t roškega varstva, izobraže
vanja, vsi skupaj so napravili čudovito igrišče. 

Pri drugih krajevnih skupnostih pa ni videti 
napredka. Namenjali smo sredstva za igrišča v 
Tuhinju, Motniku , pa še danes niso narejena. 
Čeprav je res, da ni bilo zbranih dovolj sredstev. 

Ker smo se ob sedanjem samoprispevku dogo
vorili, da se odvaja polovica od dvoodstotnega 
samoprispevka za osnovno šolstvo, moramo po
gledati, kaj je bilo tu narejenega. 

Več bo treba storiti pri vsebini 
izobraževanja 

P R A Š N I K A R : Kaj smo v šolstvu z dosedanjim 
samoprispevkom zgradili in koliko se je nabralo 
sredstev, ne bom ponavljal, ker je to že bilo 
objavljeno v Kamniškem občanu. S srednješol
skim centrom smo dosegli materialno osnovo, na 
kateri lahko gradimo vsebino usmerjenega izo
braževanja v Kamniku. Nimamo pa materialne 
osnove v osnovnem izobraževanju, na kar smo 
precej pozabljali, čeprav je v občinski izobraže
valni skupnosti to naša osnovna dolžnost . S tem, 
ko smo center dogradili, je OŠ Frana Albrehta 
pridobila sedem učilnic in imajo nižji razredi 
enoizmenski pouk. V tem času smo zgradili razde
lilno kuhinjo 'v tej šoli z jedilnico. Ta šola je 
dobila osnovo, da bi vsaj za nekaj razredov lahko 
uvedli podal jšano bivanje. Podružnica Duplica 
ima trenutno enoizmenski pouk, prihodnje šolsko 
leto bo zopet dvoizmenski, če je ne bomo gradili 
naprej. V K S Duplica je velik porast učencev 
zaradi novogradenj, tako da je nomogoče , da bi s 
sedanjimi sredstvi lahko zgradili šolo. 

Najhujši problem so stare šole, npr. v Mostah, 
kjer je za 15 cm povešen strop in je življenjsko 
nevarno. Adaptacija je nujna potrebna. Problem 
je nastal, ker se občani K S Moste zavzemajo, da 
ne bi adaptirali stare telovadnice, ampak zgradili 
novo. Obljubljajo, da bomo prišli »skoz« z istim 
denarjem. Toda tisti, ki smo že kdaj sodelovali pri 
investicijah, vemo, koliko sc lahko zgradi s plani
ranimi 700 milijoni S din, s katerimi bi adaptirali 
prostore ter telovadnico. Če bo K S Moste prido
bila šc druga sredstva za financiranje tega objek
ta, je treba pozdraviti tak način borbe v krajevni 
skupnosti. Nemogoče pa je, da bi že sprejete 
plane krajevnih skupnosti popravljali in širili, saj 
vemo, da v delovnih organizacijah še teh planov 
ne morejo sprejeti. - , , 

Drugi problem je šola Tomo Brejc, za katero v 
preteklem srednjeročnem obdobju nismo uspeli 
ničesar narediti. Stiopi so leseni, in so se že tudi 
povešali. Sicer so raziskave pokazale, da so tre
nutno še v redu, bo pa v drugem srednjeročnem 
obdobju tudi to šolo adaptirati. 

Največ pogojev za delo je imela šola Stranje, 
kjer so imeli nižji razredi enoizmenski pouk, višji 
pa dvoizmenski. Tam manjkajo le dve ali tri učil
nice, pa bi imeli še največ pogojev za celodnevno 
šolo. 

K o se pogovarjamo o planih, vse preveč misli
mo na stavbe. Spremembe v izobraževanju pa 
prinašajo svoje. Lahko bi reševali vsebino spre
memb osnovnega šolstva, vendar smo na to sedaj 
premalo mislili. 

Podaljšano bivanje v Kamniku imamo le v D i 
jaškemu domu za 200 učencev. V Kamniku še niti 
poskušali nismo uvesti celodnevne šole. Pa ni 
problem le prostor in sredstva. Velikokrat so tudi 
subjektivni problemi, ne |e pri krajanih ampak 
tudi pri izvajalcih. N o č e m o niti tistih malo mož
nosti, kar jih imamo, zbrati in reči: poskusimo. 
Misl im,.da bi se dalo v nekaterih šolah zagotoviti 
vsaj minimalne možnosti vsaj za nekaj oddelkov 
celodnevne šole v tem srednjeročnem obdobju. 

V skrbeh Še m za podružnične šole v Tuhinjski 
dolini in Črni . Ta območja so nekoliko zapostav
ljena. Ljudje in otroci v teh krajih so prikrajšani 

marsikaj, kar imajo otroci v mestu in okolici . 
•>mo življenje na kmetih je drugačno in ko 

">de v Kamnik y peti razred, se lep čas nc 
in njegov uspeh ne more biti tak

tiko. Nekaj se zboljšujc z malo 
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O tem, da je prostorska stiska v sedanjem zdravstvenem domu res neprijetna, nas prepričuje posnetek 
čakalnice zobne ambulante, v kateri m ne svetlobe ne zračenja. 

šolo, vendar kaj je 120 urna mala šola proti vrtcu, 
kjer si predšolski otrok pridobi dobro osnovo za 
nadaljnje redno osnovno šolanje. Otroci v po
družničnih šolah nimajo v teh štirih letih obisko
vanja šole skoraj nobenega učnega pr ipomočka , 
imajo le razred s klopmi in mogoče majhno knjiž
nico, niti igrišč nimajo. Z a Šmar tno se sedaj dogo
varjamo za šolsko igrišče. V šoli Vranja peč ni niti 
malice za otroke, ki od daleč pridejo v šolo. T o so 
problemi, ki bi se dali rešiti, pa jih premalo zavze
to rešujemo. 

Če potegnemo črto, lahko ugotovimo, da so s 
tem samoprispevkom občani pomagali zgraditi 
šolski center, s čemer so se prostorske zmogljivo
sti osnovnega šolstva tudi nekoliko izboljšale. V 
tem srednjeročnem obdobju bi poleg tistega, kar 
bi iz samoprispevka namenili za adaptacijo šol, 
morali v bistvu spremeniti vsebinski način dela v 
kamniškem izobraževanju. 

Nič še nismo rekli o športni dvorani. 

P R A Š N I K A R : Športna hala je stala okrog 4 
milijarde S din. Hitro smo jo zgradili in ni bilo 
večjih problemov. Hujši problem je financiranje 
dvorane oz. vzdrževanje. Ne moremo se dogovo
riti, kdo jo bo financiral. Vsi bi sc je radi posluže
vali, nihče pa ne bi dal kaj zanjo. Kamnik je nujno 
potreboval dvorano, kakršno smo zgradili, saj 
smo imeli doslej le kinodvorano, za večje stvari pa 
domžalsko Halo. Dvorana je zasedena od 7. do 
22. ure, razen nedelje. Lahko bi jo še na druge 
načine uporabljali: delovne organizacije bi lahko 
v njej pripravile razne proslave, saj se pod lahko 
zaščiti. Lahko bi imeli v njej sejem in s tem 
pridobili nekaj sredstev, da bi bila dvorana tako 
cenejša za športnike itd. 

K o se pogovarjamo o osnovnem šolstvu, ne 
moremo izpustiti otrok, ki obiskujejo osnovno 
šolo s prilagojenim programom. Prizadeti otroci 
se vozijo v šolo Homec in Duplico in to že od 
prvega razreda naprej. Delegati so imel prav, ko 
so na zadnji skupščini predlagali, da se vendarle 
povežemo z Domžalami in skušamo najti skupen 
jezik za investicijo šole s prilagojenim programom 
v Domžalah . O d 1. do 8. razreda je v Kamniku 80 
teh otrok, skoraj polovica j ih je v višjih razredih, 
za katere je nemogoče napravili dobro šolo, niti iz 
pedagoškega niti z ekonomskega vidika ni to 
opravičljivo. T i otroci morajo imeti tudi posebne 
delavnice za delovno usposabljanje in je nujno, 
da jih je več skupaj, ne le 10. Za višje razrede je 
edino možno, da jih napravimo skupaj z Domža
lami. Domžalčani so ponudili, da tudi Kamničani 
damo svoje člane v njihov gradbeni dobor in se 
skupaj dogovarjamo. Nižje razrede pa bi lahko 
uredili v Kamniku. Če bomo širili prostor pri 
šolah, bi bilo nujno, da bi te oddelke imeli pri 
šolah ali pa posebej. 

Nekaj bi morali reči še o srednješolskem cen
tru, kako smo ga gradili. 

Pripombe vedno zamujajo 

P R A Š N I K A R : Pred gradnjo centra smo imeli 
zelo veliko sestankov, v javni razpravi so bili 
razgrnjeni načrti itd. Le nekaj pripomb je bilo v 
javni razpravi. Še hujši primer kot center je vrtec 
Duplica. Več kot teden dni so načrti viseli v šoli 
Duplica in ko smo organizirali razpravo, kjer so 
sodelovali tudi projektanti, je prišel na razgovor 
le en občan in še ta je vprašal samo to, »kdaj bo 
moj otrok sprejet v vrtec?«. - Torej , ko neka 
stvar enkrat stoji, imamo veliko za povedati, prej 
pa se le malokrat pogovorimo. Občani bi se mora
li predvsem v času nastajanja načrtov bolj zavzeti 
za posamezen primer. Ljubljanski projektanti ni
so poznali kamniških razmer - predvsem vremen
skih,- na primer okrogla streha iz pleksija, ki ni 
prav y.grajena, ne more zdržati v naših že skoraj 
alpskih vremenskih razmerah oz. podnebju. 

V centru je bilo precej gradbenih napak, o 
čemer smo že posredovali poročilo. Samo - kje pa 

ni napak pri tako velikih zgradbah? Če pogleda
mo, kako drugje grade, vidimo, da smo kamniški 
srednješolski center kar dobro zgradili in da smo 
napake, ki so nastale, rešili. Napako pri »rampi« 
je zakrivil projektant, seveda so bili za to odgo
vorni tudi drugi, in so vse napake odpravili na 
svoje stroške. Izobraževalna skupnost pri tem ni 
finančno nič trpela. Tudi streha bo popravljena, 
drugih posebnih napak pa ni. 

O vsebini usmerjenega izobraževanja ne bi go
voril. Usmeritve, za katere smo se dogovorili, 
menim, ne morejo biti dokončne . Izobraževanje 
mora biti življenjska stvar. Vsako leto sproti, 
oziroma za 10 let naprej moramo vedeti, kaj je 
tisto, kar bomo potrebovali v usmerjenem izobra
ževanju. Ne smemo pa se izolirati od širšega 
prostora, koder se kadri prelivajo. Pri zbiranju oz. 
uvedbi krajevnega samoprispevka za gradnjo cen
tra je bilo ljudem marsikaj obljubljenega. Vendar 
so bile takrat čisto drugačne usmeritve za usmer
jeno izobraževanje, kot pa so danes. Tudi v zdrav
stvu se tehnika zdravljenja spreminja. Seveda pa 
se bo moralo usmerjeno izobraževanje, še bolj pa 
usmerjeno izobraževanje odraslih na Delavski 
univerzi, bolje prilagajati združenemu delu. O d 
delek Delavske univerze je pred leti izobrazil v * 
Kamniku veliko število ekonomistov in admini
stratorjev, elektro in kovinarske delovodje ipd. ; 
Delavska univerza se bo še najbolje lahko vrašča-
la v potrebe gospodarstva. 

Krajevni samoprispevek sam po sebi ne bo 
zagotovil novega zdravstvenega doma, za katere
ga smo se po vseh dosedanjih razpravah že odloči
li. Gradnja je bila predvidena že v prejšnjem 
srednjeročnem obdobju, pa smo se ji za nekaj 
časa še odpovedali. V Medobčinski zdravstveni 
skupnosti pa je bilo že takrat dogovorjeno, da to 
nalogo prenesemo v novo srednjeročno obdobje. 
Kako daleč je sedaj priprava na gradnjo oz. kako 
se v zdravstvu pripravljate na to? 

Zdravstvenega doma brez 
samoprispevka ne bo 

Dr. D O P L I H A R : Dejali ste, da bi samoprispe
vek ne bi bil osnovni motiv za gradnjo zdravstve
nega doma ali osnovni vir financiranja. Vendar mi 
vidimo drugo dejstvo, da brez samoprispevka 
zdravstvenega doma v Kamniku ne bo. Brez sa
moprispevka nam odpade vir, ki je že skoraj 
zagotovljen pri regionalni zdravstveni skupnosti 
in nam ostanejo le sredstva iz letnega dotoka iz 
redne prispevne stopnje od neto osebnega dohod
ka občanov, kar je premalo. Iz tega niti približno 
v Kamniku ne moremo planirati gradnje zdrav
stvenega doma v bodočnost i , katerega pa nujno 
potrebujemo. Vel iko smo razpravljali o tem in 
tudi že poudarjali, kateri so motiv; za gradnjo in 
med drugim ravno to, da je eden od bistvenih 
vzrokov za nujnost gradnje tudi novi zakon o 
zdravstvenem varstvu, ki usmerja približanje 
zdravstvenega varstva občanu. Ta postavka nas 
zavezuje, da tudi specialistično zdravstveno var
stvo, kar sedaj ni bilo možno, pripeljemo bližje 
občanu. Z a to pa moramo dobiti ustrezne prosto
re, ki jih lahko dobimo le z gradnjo novega zdrav
stvenega doma. 

Financiranje naj bi bilo delno s samoprispev
kom, delno s prispevno stopnjo in 50 odstotkov 
preko regionalne zdravstvene skupnosti. Prispe
vek za kamniški zdravstveni dom že vpisan v 
programe in plane, potrdili naj bi ga 18. 2. na 
skupščini. Ker kamniški izvršni svet že sprejel 
sklep o razpisu referenduma o krajevnem samo
prispevku, vedo, da se resno pripravljamo za raz
pis referenduma in je upanje, da bodo občani 
pravilno reagirali in videli, da potrebujejo nov 
Z D in reorganizacijo zdravstva v Kamniku. Na 
osnovi teh zagotovil bo regionalna zdravstvena 
skupnost podpisala samoupravni sporazum o soli 
nanciranju tega zdravstvenega doma. 

(Nadaljevanje na 4. strani) 



KAJ SMO IN KAJ BOMO GRADILI S SAMOPRISPEVKOM r 
(Nadaljevanje s 3. strani) 

Izvršni svet je na svoji zadnji seji sprejel odlok 
o zazidalnem načrtu Novega trga, katerega bi naj 

p o t r d i l a tudi občinska skupščina na svojem zase
danju 25. 2. 1981. S tem bi končno dobili osnovna 
izhodišča, ki j ih L U Z oz. urbanistični zavod po
trebujeta za načrt zunanjega izgleda stavb, ki naj 
bi stale na področju Novega trga. 

Notranjost je za enkrat vprašljiva le, ko gre za 
povezave posameznih prostorov. Omeni l bi neka
tere pripombe na prvotni program zdravstvenega 
doma, ki nam očitajo, da bo imel samo Dispanzer 
za borce 11 prostorov, in kako si predstavljamo 
takšen luksus. Nihče pa ni pogledal, kateri so ti 
prostori. Sedanji dispanzer ima 9 prostorov, torej 
le ena ordinacija in ena sestrska soba bo več. 
Vračunan je vetrolov, čakalnica, dve stranišči, 
sestrska soba, večnamenski prostor, ordinacija, -
skupno enako število prostorov. T a dispanzer je 
mišljen kot pediatirčni dispanzer z dvema ordina
cijama. Torej ne gre za širjenje, temveč le za 
funkcionalno ureditev prostora. 

Z D naj bi se gradil čim hitreje, kar je osnovna 
želja. Vsako zavlačevanje z gradnjo bo imelo za 
posledico dodatne podraži tve . K o govorimo o 14 
starih milijardah, govorimo o cenah iz leta 1980. 
T a cena se bo revalorizirala z ozirom na redne 
podraži tve , z revalorizacijo osebnih dohodkov se 
bo povečala vsota iz prispevne stopnje. Vsekakor 
Z D ne bo stal le 14 milijard, temveč 18 do 20, kot 
je planirano. D a izpolnjujemo program preven
tivnega dela v zdravstvu, lahko potrdimo z organi
zacijo ambulant v Komendi , tako zobozdravstve
ne kot splošne medicine. Tud i v Lazah bi naj 
napravili podobno ambulanto. Že l imo razširiti tu
di zobozdravstveno službo, zato smo v dogovoru s 
posameznimi delovnimi organizacijami, da bi j im 
omogočili zobozdravstveno varstvo tam, kjer ima
jo prostore, katerih v Z D nimamo. Tudi v novem 
Z D jih verjetno ne bomo imeli toliko, da bi vsaka 
delovna organizacija lahko imela svojo zobno or
dinacijo, ampak bo potrebno kombinirati. 

S programom širimo predvsem preventivno de
javnost in specialistične dejavnosti. V preventivni 
dejavnosti žel imo vključiti tudi vse specifične pre
glede in specialiste potegniti v Kamnik, da bodo 
ljudje lažje in hitreje prišli do ustreznih speciali
stičnih storitev. Kl jub prostorski stiski smo že 
uspeli zaotoviti v Kamniku nevropsihiatr ično in 
okulist ično službo. Č a k a m o na organizacijo pre
dnostne ordinacije na Kliničnem centru v Ljublja
ni, kjer naj bi nam zagotovili začasno ortopeda, 
dokler v Kamniku ne bi imeli ustreznih prostorov 
v novem zdravstvenem domu. 

Zdravstvo približujemo občanom 

Morda še nekaj besed o varstvu bolnikov na 
domu. Pripombe so bile, ker planiramo ojačanje 
pa t ronažne službe z dvema zdravnikoma in laične 
negovalke na domu, kar v Sloveniji še ni dobro 
vpeljano. Očitajo nam, da potem ne bomo potre
bovali tako velikega zdravstvenega doma. Gre pa 
za to, da bi zajeli tiste bolnike, ki so doma nepo-
kretni in so potrebni ustrezne nege, dostikrat pa 
so popolnoma brez nege. Prav ti bolniki dostikrat 
povzročijo zelo močan odliv denarja za speciali
stične storitve in hospitalizacijo ali podal jšano 
bivanje v bolnišnicah na račun socialnih hospitali-
zacij. Pogosto na vse mogoče načine poskušamo 
preprečit i specialistične službe, da nam pacienta 

obdrže dalj časa v bolnišnici, ker v d o m a č e m 
okolju nima oskrbe. Načr tu jemo dispanzer za 
sladkorne bolnike, ki j ih je okoli 800 in bi z 
dispanzerjem zmanjšali njihove težave v zvezi z 
zagotavljanjem nujnega specialističnega zdrav
stvenega varstva, ki ga vsak bolnik potrebuje. Z 
organizacijo nevropsihiatr ičnega dispanzerja oz. 
dispanzerja za metalno higieno pa bi končno do
bili še zadnji oddelek, ki ga vsak O Z D mora 
imeti, da lahko obstoja, pa ga rhi nimamo. 

Problemi šolskih ambulant in dispanzerja so 
bolj ali manj poznani. Naša glavna naloga je, da 
še ponovno pozovemo občane , da vidijo svojo 
veliko odgovornost v trenutku, ko se odločajo za 
samoprispevek, če se želijo odločati za boljše 
zdravstveno varstvo. 

A l i bo pri tej gradnji mogoče manj potrošit i , če 
bi uporabili projekte kakega drugega, že zgraje
nega zdravstvenega doma. 

dr. D O P L I H A R : K o smo začeli govoriti o no
vem zdravstvenem domu je posebna komisija obi
skala nekaj Z D v Sloveniji. Ogledali smo si Z D v 
Velenju, Šiški, Trbovljah, Hrastniku, Zagorju, 
Novem mestu in Novi Gor i c i . Prenos projekta bi 
prišel v poštev, vendar samo pod pogojem, da bi 
ga lahko prilagodili na 4500 m . Najbolj funkcio
nalen je Z D v Hrastniku, vendar jc za nas pre
majhen. Z dozidavo bi pokvarili celoten izgled. 
Njegov projektant ing. Stražar in S K G Kamnik, 
ki je tudi med bodočimi projektanti našega Z D , 
bo verjetno lahko te elemente Z D vključil. 

Želeli smo, da bi eventualno s tem znižali stro
ške gradnje, saj so ti stroški precej visoki, 900 
milijonov, vendar doslej nismo našli ustreznega 
predloga. Vide l i pa bomo, kaj nam bodo projek
tanti (5 projektantskih organizacij je prišlo v ožji 
izbor) predlagali, saj lahko predlagajo tudi eno od 
prejšnjih rešitev, pri čemer bi prišli do prihranka. 
Na najnižje možne stroške smo šli že zaradi tega, 
ker je bila prvotna velikost Z D po željah posa
meznih služb 6.500 m U 2 2 , skupaj z Lekarno, ki 
naj bi zasedla le 500 - 600 m 2 . Idejni načrt bo tak, 
da bo zagotovil celovitost tudi v primeru obgradi-
tve. 

Vrnimo se še enkrat v krajevne skupnosti. Prej 
smo rekli, da so bile doslej v glavnem vsa sredstva 
usmerjena v komunalno dejavnost in da bo tudi v 
novem srednjeročnem obdobju spet na površju 
komunalna infrastruktura. Zaradi bolj jasne 
predstave naštejmo najbolj občutljiva področja, 
kjer bo samoprispevek dragocen, Čeprav bodo s 
prostovoljnim delom marsikje tudi veliko pripo
mogli, da bodo rezultati doseženi. 

Z A J Č E V A : Kamniška krajevna skupnost, ki jo 
komunalno ureja komunalna skupnost, ima pre
težna sredstva namenjena za to dejavnost tudi v 
naslednjem obdobju, čeprav bi j ih morda lahko 
kam drugam usmerila. S sporazumom bi se lahko 
dogovorili o-tem s katero drugo interesno skup
nostjo. Prav tako Duplica, kjer je majhno območ
je z velikim številom prebivalcev in so ta sredstva 
dokaj velika. Takšne krajevne skupnoti, ki so, 
kljub temu, da so sedaj precej namenjale za pro
gram razvoja K S , urejale predvsem komunalno 
dejavnost in sredstev njso vključevale v druge 
namene. Zunanje K S , ki so komunalno slabše 
razvite, bodo verjetno samoprispevek v celoti 
uporabile za urejanje komunalnih naprav in nuj
nih prostorov za normalno funkcioniranje K S . 
Tako npr. Volčji potok, Godič , Kamniška Bistri
ca, Č rna nimajo najosnovnejših prostorov, da bi 
lahko delali. Vendar v tem obdobju ne morejo iti 
v novogradnje, ker so take naložbe omejene. 

Misli iz razprav o novem 
samoprispevku 

O d konca januarja potekajo v 
delovnih organizacijah in krajev
nih skupnostih naše občine raz
prave o uvedbi 5. krajevnega sa
moprispevka. Brez denarja, 
zbranega s krajevnim samopri
spevkom občanov, bo namreč 
nemogoče uresničiti naloge, za
stavljene s s rednjeročnimi načrt i 
razvoja krajevnih skupnosti. Ne
rešeni pa bodo ostali tudi naši 
skupni, občinski problemi. 

Utesnjenosti in neprimernost 
prostorov sedanjega zdravstve
nega doma, zgrajenega za pov
sem drugačne namene, onemo
goča zdravstvenim delavcem nu-
denje primerne pomoči bolnim 
danes in ne omogoča nadaljnjega 
razvoja sodobnega zdravstvene
ga varstva našim o b č a n o m v pri
hodnje. Z delom sredstev samo
prispevka pa bomo izboljšali ma
terialno osnovo našega osnovne
ga šolstva, saj so nekatere naše 
osnovne šole že dotrajane, hitra 
rast števila učencev v novih nase
ljih pa preti, da bomo v nekaterih 
osnovnih šolah morali namesto, 
celodnevne šole uvajati tretjo 
izmeno. 

Razprave v krajevnih skupno
stih kažejo na veliko poli t ično 
zrelost in zavzetost naših obča
nov, da skladno z družbenimi 
usmeritvami, ki smo si j ih naložili 
za stabilizacijo gospodarskih to
kov, rešu jemo tudi težave na po
dročju družbenih dejavnosti. 

Tako so delegati skupščine 
krajevne skupnosti Duplica 
predlagali občinski skupščini 
sprejem odloka o razpisu refe
renduma za uvedbo krajevnega 
samoprispevka. K o so j im pred
stavniki zdravstvene občinske 
skupnosti pojasnili, da bi bila 
adaptacija starega zdravstvenega 
doma zaradi obsežnih prezidav in 
dozidav v primerjavi z novograd
njo izredno draga, so predlagali, 
naj občinska skupščina imenuje 
komisijo, k i bo prouči la možnost i 
za uporabo prostorov sedanjega 
zdravstvenega doma. Men i l i , so, 
da bi jo morda veljalo uporabiti 
tudi za potrebe zobozdravstva. 
Kot dupliški , so tudi delegati 
drugih krajevnih skupnosti pou
darili potrebo po skrbnem ravna
nju z družbenimi sredstvi, zbra
nimi s samoprispevkom. Zato 
bodo izvajalci zdravstvenega var

stva v novem zdravstvenem do
mu uporabili vso še dobro ohra
njeno opremo sedanjega doma. 

Predloge za uvedbo 2 odstot
nega krajevnega samoprispevka 
so občinski skupščini posredovali 
že tudi sveti krajevnih skupnosti 
Komenda, Volčji potok, Srednja 
vas, Nevlje, Šmar tno v Tuhinju, 
Sela, Moste. Tudi nekatere manj 
razvite krajevne skupnosti, kot 
sta Špitalič in Pšajnovica, so pod
prle razpis referenduma, čeprav 
imajo same finančne težave pri 
uresničevanja krajevnih razvoj
nih načrtov. 

V prihodnjih dneh se bodo se
stajali tudi preostali sveti krajev
nih skupnosti, občani pa se bodo 
zbirali tudi na vsakoletnih zborih 
občanov. Na dnevnih redih bodo 
imeli tudi razpis referenduma za 
uvedbo samoprispevka. Razpra
ve bodo prinesle še mnogo kritič
nih ocen in dobrih predlogov v 
zvezi z njim. Nedvomno se bodo 
naši ljudje v večini opredeljevali 
za samoprispevek in s tem za za
čr tane usmeritve razvoja naše 
občine v prihodnjih letih. 

T . R. Dja l i l 

Tuhinjsko cesto smo zgradili tudi s pomočjo 
samoprispevka 

Vsa dolina se je 
prebudila 

Z denarjem, k i so ga naši 
občani zbirali s krajevnim sa
moprispevkom, so vrsto let 
bogatili razvoj krajevnih 
skupnosti incelotne občine . V 
obdobju gospodarske stiske 
in stabilizacijskih prizadevanj 
pa hitrejšega razvoja in dvi
govanja življenjskega stan
darda brez prispevka delov
nih ljudi in občanov skoraj ne 
moremo pr ičakovat i . Zato bo 
naša odločitev za prihodnji 
samoprispevek odločujočega 
pomena. 

Težko bi našteli vse dose
danje pridobitve, za katere 
smo velik del denarja zbrali v 

JANKO TREBUŠAK 

štirih dosedanjih samopri
spevkih, v posameznih kra
jevnih skupnostih, kjer so de
nar pogosto obogatili z delom 
in dodatnimi prispevki, deni
mo cesto skozi Podgorje, T u 
hinjsko cesto, novi vodovod v 
Kamniku ter šolske in vzgoj-
novarstvene ustanove. 

Cestna povezava Tuhinj
ske doline, njenih vasi in za
selkov, s Kamnikom ter Šta
jersko je brez dvoma vrnila 
življenje številnim izumirajo
čim krajem. Kar pa je še zla
sti pomembno, na že skoraj, 
propadlih kmetijah je zadrža
la mlajši rod. 

Kaj j im pomeni cesta, smo 
vprašali nekatere prebivalce 
Tuhinjske doline. 

J A N K O T R E B U Š A K iz 
Srednje vasi: »Naša dolina 
mora biti naseljena, da bomo 
lahko obdelovali zemljo in 
pridelali več hrane. T o nam 
je omogoči la cesta, ki je naj
večja pridobitev te doline. V 
naši krajevni skupnosti je 
okrog 60 novih hiš, odkar je 
nova cesta.« 

SREČKO I V A N Č I Č L a 
ze: »Nova cesta se ne da pri
merjati s staro. K o sem živel 
še v Motn iku , sem se vozil v 
Kamnik preko Trojan, ker se 

SREČKO IVANČIČ 

mi je zdelo škoda uničevati 
avto po luknjasti cesti. Z a 
vožnjo naokrog nisem pora
bil skoraj nič več časa, ker 
sem lahko hitreje vozil.« 

M A R I J A B U Č E V E C , 
Srednja vas: »Če ne bi bilo 
nove Tuhinjske ceste, ne bi 
delali hiše v Srednji vasi, saj 
smo prej že v Kamniku iskali 
zemljišče. Cesta je zmanjšala 
razdaljo do Kamnika in na 
Štajersko, pa tudi avtobusne 

zveze so dosti bolj ugodne. 
T u sem zelo zadovoljna. 
Imam le dom, družino in mir. 
Tudi otroci si ne želijo v me
sto. Ve l iko nas je cesta zadr
žala v dolini in privabila veli
ko novih.« 

J O Ž E SEMPRIMOŽNIK, 
Motnik : »V Motn iku je kljub 
novi cesti počasnejši razvoj 
kraja. V e l i k a ovira je prelaz 
Kozjak, ki nas še vedno loču
je od Kamnika in imamo bl i 
že ter ugodnejše zveze z 
Vranskim. Po dolgoletnem 
upadanju števila prebivalcev, 
je letošnje leto le prelomnica, 
saj je začelo zopet naraščati . 
Pokazale so se tudi nove 
možnosti razvoja kmetijstva, 
gozdarstva in kmečkega turi
zma, kar bo brez dvoma naš 
kraj ponovno oživelo.« 

JOŽICA KALIŠNIK, Špi
talič: »Lahko smo zadovoljni, 
saj nam je cesta omogoči la 
boljšo povezanost s Kamni 
kom, vendar si žel imo, da v 
prihodnje tudi Kozjak ne bi 
bil več pregrada med krajev
nima skupnostima na koncu 
doline s centrom. To bi bilo 
verjetno že uresničeno, če bi 
se pri načr tovanju te po
membne ceste nekoliko bolj 
zavzeli in zagotovili v repu
bliki zadostna sredstva za iz
gradnjo projekta po naju
streznejši inačici«. 

In. kaj menijo v dolini o 
samoprispevku? 

MARIJA BUČEVEC 

M A R I J A B U Č E V E C ; 
»Dobro se zavedamo, da bi 
bil razvoj našega kraja dosti 
počasnejši brez samoprispev
ka. Zato sem trdno prepriča
na, da izglasovanje novega 
samoprispevka, sploh ne bo 
vprašljivo. V Srednji vasi nas 
moti, ker smo v prihodnje 
petletnem planu oškrnjeni za 
načrtovani otroški vrtec. Ž e 
lje in potrebe po vrtcu v naši 
krajevni skupnosti so velike. 
Še sedaj se spominjam, kako 
so bil i starši pred leti navdu
šeni, ko smo imeli nekaj časa 
potujoči vrtec. V e m , da bi bili 
krajani pripravljeni veliko 
prostovoljno narediti in še 
kaj primakniti , samo, da bi 
imeli vrtec. Mlade matere ce
lo ostajajo doma, ker nimajo 
varstva«. 

J A N K O T R U B U Š A K : 
»Prispevek za nov zdravstve
ni dom podpiram, da ne bi 
več tudi najmanjših zdrav
stvenih uslug iskali v drugih 
krajih. Tudi drugi v naši kra
jevni skupnosti pravijo: 
- K a k o pa bomo kaj imeli, 
če ne bo samoprispevka? 
Vendar moramo denar bolj 
racionalno trositi, kot smo ga 
doslej, predvsem za šolski 
center. Zdravstveni dom r"V 
ne bi bil razkošen, temveč 
uporaben.« 

JOŽE S E M P R I M O Ž N I K : 
»Na zboru občanov smo že 
razpravljali o namembnosti 
bodočega samoprispevka. 
Prvi del, ki je namenjen za* 
razvoj K S sploh ni vprašljiv. 
Tudi za drugi del nihče ne 
nasprotuje. Vprašlj ivo je 
predvsem neracionalno tro
šenje denarja iz sedanjega sa
moprispevka za srednješolski 
center. Vendar je center po
treben, saj se ga bodo pri 
usmerjenem izobraževanju 
posluževali tudi naši otroci, ki 
so se doslej bolj šolali na Šta
jerski strani. Poudarjamo pa, 
naj bodo bodoči plani dovolj 

• L 
JOŽE SEMPRIMOŽNIK 

trdni, da ne bi ponavljali sta
rih napak« . 

JOŽICA KALIŠNIK; » Z 
oplemenitenjem zbranega 
denarja smo v Špitaliču do
slej reševali predvsem komu
nalne probleme. Že celo de
setletje pa čakamo na tele
fon, brez katerega si ne mo
remo več predstavljati razvo
ja našega kraja, pa tudi pri
hrankov časa in poti ne. Po
trebe v naši manj razviti kra
jevni skupnosti so velike, sa
moprispevek nam je prakt ič
no edini vir sredstev. Prav za
to si žel imo, da bi bil tudi 
drugi odstotek samoprispev
ka namenjen našim potre
bam, čeprav se zavedamo, da 
je nujno potrebno izboljšati 
zdravstvene usluge v občini« . _ 

SREČKO IVANČIČ: »Če 
ne bi bilo samoprispevka, bi v 
krajevnih skupnostih bolj 
malo naredili. Torej glasova
nje za bodoči samoprispevek 
ne bo problem, ker krajani 
menijo, da mora biti. Precej 
kri t ično pa ocenjujemo po
rabljena sredstva iz samopri
spevka za srednješolski cen
ter, pri čemer smo bil i upravi
čeno nekoliko razočarani . 
Smo za prispevek za nov 
zdravstveni dom, saj potre-

JOŽ1CA KALIŠNIK 

bujemo boljše zd rav e n ^ 
usluge v naši občini, ° ' n e 1 

več trosili toliko d r < S o c e n e 8 a 

časa in denar*' z a P o t l v 

Ljubljano a" kam drugam. 
Trošenje - E N A R J A . bodočega 
k r a j e v ^ 3 samoprispevka pa 
N A J K) smotrne jše , občani pa 
gorama biti o vsem na tančno 

informirani«. 

Z A P I S IN S L I K E : 
M I R A J A N Č A R 



Pevci Mešanega študentskega pevskega zbora na svojem prvem samostojnem koncertu 

• Uspešno delo kamniškega mešanega pevskega 
študentskega zbora 

Premalo delavske 
in kmečke mladine 

Mešani študentski pevski zbor 
Kamnik je bil ustanovljen spo
mladi leta 1978 na pobudo ka
mniškega Kluba študentov. Veči
na mladih, ki so po končani gi
mnaziji odšli na študij v Ljublja
no, je želela ohraniti trdnejšo vez 
z domačim krajem, predvsem pa 
2 njegovim kulturnim življenjem. 
Čeprav je bilo potrebno prema
gati številne začetne težave, da so 
lahko postali samostojno društvo 
(po enoletnem ilegalnem udej-
stvovanju), jim je uspelo. In da
nes lahko z zadovoljstvom ugo
tavljamo, da je ta mladi, priza
devni 40-članski skup dosegel 
obetajočo raven zborovskega 
petja. 

Bre/. dvoma ima za to največ 
zaslug zborovodkinja Katarina 
Arčon-Žavbi , ki se je predvsem 
'z Ljubezni zborovskega petja in 

dela z mladimi rada odzvala nji
hovemu povabilu. 

»Sami so me izbrali, zato j ih 
bom vodila, dokler bodo sami že
leli,« je ponosno dejala tovariši-
ca Arčonova . »To delo mi je še 
posebno v veselje, ker se mladi 
pevci dovolj hitro in kvalitetno 
odzivajo na moje zahteve. V 
dveh letih dela z njimi nisem 
imela nobenih težav, zato nisem 
in verjetno tudi nikoli ne bom 
pomislila, da bi j ih zapustila. M o 
ja velika želja je, da bi j ih pripe
ljala do republiške revije mladin? 
skih pevskih zborov v Zagorju.« 

V času »ilegalnega« delovanja, 
ko druš tvo š tudentskega pevske
ga zbora še ni imelo uradno potr
jenega pravilnika, so nastopali 
predvsem v d o m a č e m kraju ob 
praznikih in drugih prireditvah. 
Prvič so zapeli ob 60-Ietnici 
S K O J na M a l i planini, lani poleti 

pa so se na kamniškem odru 
predstavili s prvim samostojnim 
koncertom. O b letošnjem slo
venskem kulturnem prazniku so 
že drugič nastopili na reviji ob
činskih pevskih zborov, načr tuje
jo pa tudi sodelovanje na reviji 
Gorenjskih pevskih zborov in na 
letnem Taboru slovenskih pev
skih zborov v Šentvidu pri Stični. 

Čeprav se v Kamniku ne mo
rejo pohvaliti z načr tno vzgojo 
petja že od ranega otroštva, je ta 
kulturna vrednota v širši družbi 
vedno bolj prisotna. Kamniško 
društvo Mešanega š tudentskega 
zbora pa si tudi prizadeva, da bi v 
svoje vrste pritegnilo čim več 
mladih, predvsem iz delavskih in 
kmečkih vrst, od koder je še ve
dno premalo odziva. 

M I R A J A N Č A R 

Pohod na Oseke 
V lepem zimskem jutru se je 8. februarja v 

Zg. Tuhinju zbralo lepo število starih in mladih, 
od borcev do najmlajših cicibanov. Kar precej si 
jih je na rame naprtilo tudi smuči. Ob 8. uri se je 
skupina začela vzpenjati po pobočju Menine 
planine proti Osekam. 

Še živeči borci Šlandrove brigade se bodo 
gotovo spomnili tega kraja nad Tuhinjsko dol i 
no, kjer je brigada večkrat taborila. Tudi 8. 
februarja 1944. leta je na Osekih pod obronki 
Menine planine taboril I. bataljon Šlandrove 
brigade. Zjutraj tega dne je bil tabor nepr ičako
vano obkoljen. V kratki in ostri borbi je padlo 
kar 18 borcev, med njimi tudi politični komisar 
I. bataljona Peter Gabe r šek in komandir čete 
David Slatnar..Ta dan je bilo na Menini planini 
Še več spopadov z nemškimi skupinami in za 
vedno je ostalo na prostranih pobočjih preko 
trideset mladih življenj. 

V spomin padlim je bila ob izviru hladne 
studenčnice na Osekih v živo skalo vzidana spo
minska plošča. 

K temu spomeniku se Tuhinjci podamo vsako 
leto. Čeprav februarja vreme rado ponagaja, 
nam je letos postreglo s soncem in privabilo v 
planino skoraj dvesto ljudi. Predsednik Zveze 
borcev Z g . Tuhinj Tone Podbevšek-Srečo je 
spregovoril o težkih dneh narodnoosvobodilne 
borbe in o borbi pred sedemintridesetimi leti, 

katere udeleženec je bi l . O pomenu pohoda je 
nekaj misli nanizal mladinec Jernej Kadunc, ki 
je slovesnost ob spomeniku zaključil z bese
dami. 

»Mnogo mladih življenj je za vedno ostalo na 
pobočjih Menine planine. M i sedaj uživamo 
tisto, po čemer je sleherni borec hrepenel, za 
čemer je trepetalo sleherno slovensko uporno 
srce: Svoboda! T a tako lepa beseda žal ne more 
do ušes padlih tovarišev. 

Borci drug za drugim umirajo. K d o se bo čez 
par let še udeležil takih pohodov, kot je današ
nji? Sklenili smo: Otrok in vnukov borcev bo iz 
roda v rod več in mi bomo negovali tradicije 
N O B . Torej se število takih in podobnih prire
ditev ne bo manjšalo, ampak se bo iz leta v leto 
množilo. Le tako bomo dali vsaj delno zahvalo 
vsem tistim, k i so se borili ali so celo darovali 
svoja mlada srca za najlepše, kar so nam mogli 
dati - za »svobodo.« 

Partizanska pesem je popestrila proslavo, 
mladinci pa so za udeležence pohoda pripravili 
toplo malico. Po proslavi so priredili tudi smu
čarsko tekmovanje. 

Pohod v sodelovanju z zvezo borcev vsako 
leto organizira O O Z S M S Z g . Tuhinj, letos že 
sedmič zapored, torej je postal že kar tradicio
nalen. 

J E R N E J K A D U N C 

Ob slovenskem kulturnem prazniku 
V nedeljo, 8. februarja je bil v 

Stranjski šoli v počasti tev sloven
skega kulturnega praznika ob 16. 
Uri kulturni večer Franceta Pre
šerna. Program so pripravili kul
turna sekcija O O Z § M S Kamni
ška Bistrica in Ansambel Bratov 
Krt. 

V prvem delu programa so re-
eitatorji Mel i ta Jeras, Irena Šin
kovec, Helema Šimenc in M i r o 
Kregar polno dvorano seznanili z 
življenjsko potjo Franceta Pre
šerna in njegovimi najboljšimi 
Pesniškimi stvaritvami. Recita-
torje je tričetrt ure spremljala le-
Pa glasba. Slišali smo njegove 
največje pesmi kot Zdravljico 
(Žive naj vsi narodi, ki hrepene 
dočakat dan, da koder sonce ho
di, prepir iz sveta bo preg
nan . . .7, Gloso, Tur jaško Roza-

mundo, Gazele, Sonete nesreče 
itd. 

V drugem delu jc nastopal A n 
sambel bratov Krt , ki je zaigral 7 
skladb Domineta Krta in še se
dem domačih napevov. Z a pove
zavo med posameznimi skladba
mi je poskrbel Peter Prodnik -
»Žeh ta r« , ki je s svojimi duhovi
timi šalami poživil vzdušje v dvo
rani, če seveda za to niso že prej 
poskrbeli fantje iz Ansambla 
bratov Kr t . 

Lahko le še vprašamo, kje je 
bil kulturni praznik /a Kamilica 
ne? Kamniška mladina nič ne 
dela? M O J C A K O S 1 R N I K 

V počasti tev slovenskega kul
turnega praznika smo učenci 
osnovne šole .Toma Brejca pri
pravili v tovarni Titan kratek 

Seminar za komuniste 
v teritorialnih enotah 

Občinski š tab za teritorialno obrambo je skupaj s komitejem 
svoske konference Z K S Kamnik sredi februarja v okviru 

'-lovnega programa pripravil dvodnevno idejnopoli-
jef» v

 s e t n iYf jn je za člane zveze komunistov, ki so razpore-
^ a S,- 0 metalne obrambe, 

g o v o « 1 j a zvc , , , a vabljeni polnoštevi lno udeležili, so 
t n a t e t \ a

t e t n U s o c i a ^ ! (nosih in naši zunanji poli t iki , o 
° e r " S l * stov ^ o t v o d

 s Q tekonomskih odnosih, politič-
»wte sW» t e ^ a z p t a v a b . - i e demokracije in o zvezi 

V1- T , 0 1 stov na ^ ' - i n o p o l i t i č n i sili naše 
e Vse » m 

v Ti tovih delih 
o uvrstimo 

">rihod-

kulturni program in razstavo na
ših likovnih del. Delavci Titana -
pokrovitelja naše šole - so nas 
prisrčno sprejeli. Brez strahu in 
treme smo se postavili pred ob
činstvo, saj to ni bil naš prvi na
stop pri njih. 

Proslavo smo začeli s pesmijo 
Zdravljica. Besede recitatorke so 
med poslušalci ustvarile svečano 
vzdušje. V pozdravnem govoru 
je tovariš Potnik kratko orisal 
življenje in delo našega največje
ga pesnika dr. Franceta Prešerna . 
V tišino, k i je nastala po govoru, 
so zazvenele besede - Slavospev 
pesnikovi rojstni vasi: O , Vrba , 
srečna draga vas d o m a č a . . . M e d 

aplavz so se pomešali -ihi, nežni 
zvoki kitare. Po začetnem akor
du se je pridružila še pevka Olga. 
Dvorana je prisluhnila. K o so iz
zveneli poslednji verzi, je občin
stvo zaploskalo. Navdušenju kar 
ni hotelo biti konca. T o je pri
vabljalo vedno več poslušalcev. 
Program se je nadaljeval. Otožni 
stihi pesmi Slovo od mladosti. 
Prešernove misli smo nadaljevali 
učenci, ki smo razmišljali o kul 
turi. Z a konec programa je Ines 
zaigrala na flavto. Ploskanje v 
dvorani je naraščalo, potem pa 
tudi naše presenečenje , ko nam 
je slikar Dušan Sterle poklonil 
eno svojih najlepših slik. Tovar iš 

ravnatelj se je v imenu nas zah
valil za sliko, obenem pa povabil 
vse navzoče, naj si ogledajo raz
stavo slik. naših učencev, ki jo je 
v tovarni Titan pripravil naš l i 
kovni pedagog tovariš Berlec. 

Po malici nas je predsednik 
mladinske organizacije Titana 
povabil na ogled nekaterih de
lovnih obratov. Z veseljem smo-
sprejeli povabilo in ni nam bilo 
žal, saj smo se iz tovarne Titan 
vračali bogatejši . 

K L A N Č A R D A M J A N A 
K A D U N C U U B I C A 

literrani krožek 
O . Š. Toma Brejca 

Ob požaru, ki je nenadoma 
izbruhnil na podstrešju naše 
hiše na Vrlipo«,j, se iskreno 
zahvaljujemo sosedom, ki so 
ogenj opazili in hitro reagira
li. Zahvaljujemo se gasilcem 
iz Nevelj in Kamnika, ki so 
nam s hitro akcijo rešili sta
novanje. Posebno zahvalo 
smo dolžni sosedom, mladin
cem, SGP Graditelj in znan
cem, ki so nam tako množič
no priskočili na pomoč, sami 
organizirali delo, tako da smo 
imeli že v petih dneh spet 
streho nad glavo. Ob vsej po
moči ne najdemo pravih be
sed, zato vsem samo naša 
iskrena zahvala. 

REISNERJEVI 

OBVESTILO 
Občinska popisna 
komisija ponovno 
VABI k sodelovanju 
večje 
število 
popisovalcev 
(s srednjo izobrazbo) za 
popis prebivalstva, 
gospodinjstev in stanovanj 
v letu 1981. 

Interesenti se lahko 
prijavijo p ismeno (podatki 
naj vsebujejo ime in 
priimek, naslov in pokl ic) , 
po telefonu (831-505) ali 
osebno najpozneje do 1. 
ma rca 1981, na naslov: 
Kadrovska s l u ž b a 
S k u p š č i n e o b č i n e Kamnik , 
Titov trg 1. 



Pereča vprašanja razvoja 
kulture v naši občini 

V počastitev slovenskega kul
turnega praznika, ki je hkrati 
spomin na velikega rodoljuba in 
glasnika slovenske kulturne za
vesti, so se zvrstile mnoge kultur
ne prireditve: koncerti, razstave, 
večeri poezije, nastopi dramskih 
skupin in pevske manifestacije 
ali pa proslave in druge svečano
sti na katerih so podelili nagrade 
in priznanja najzaslužnejšim kul
turnim delavcem za njihovo po
žrtvovalno in uspešno delo. 

Pogosto pa ob takih prigodnih 
slovesnostih ne govorimo, le o 
uspehih in dosežkih, temveč kr i 
t ično in objektivno preverimo 
korake, ki smo j ih , kajpak vsak 
na svojem področju , prehodili . 
N i moj namen, da na tem mestu 
analiziram razvoj kulturnih de
javnosti na Kamniškem v zadnjih 
nekaj letih, to sodi v obši rna in 
na tančna poroči la kulturnih usta
nov, skupnosti in drugih odgo
vornih nosilcev kulturnih progra
mov. Želel pa bi, ker smo tudi v 
času, ko pregledujemo rezultate 
preteklega petletnega obdobja in 
opremljeni z vsemi izkušnjami in 
spoznanji načr tu jemo novo, spo
mniti na vse tiste dejavnike, ki so 
pripeljali kulturni razvoj do stop
nje, kot jo danes imamo. Hkrat i 
želim tudi opozoriti na vse tiste, 
da tako rečem, odprte rane in 
mnoga vprašanja, ki ostajajo še 
nadalje pereča in j ih bomo mora
li č imprej razrešiti . 

Kakšna slika se je ponudila t i 
stemu, k i je v preteklih letih 
spremljal razvoj kulture in nje
nih dejavnosti v Kamniku? Po
glejmo ea uvod nekaj podatkov, 
ki so dovolj zgovorni in prepr ič
ljivi. Danes združuje trinajst ku l 
turnih društev (razporejenih po 
vsej občini) več kot 550 aktivnih 
članov, ki v svojih sekcijah gojijo 
zborovsko petje, razvijajo dram
sko, knjižnično, glasbeno-instru-
mentalno, plesno in likovno de
javnost. Stalno sodelovanje na 
proslavah, praznovanjih in ko-
memoracijah, prirejanje samo
stojnih celovečernih in stilnih 
koncertov, priprava zahtevnih 
dramskih besedil, udeležba na 
revijah, srečanjih in kvalitetnih 
pevskih tekmovanjih, izmenjava 
s kulturnimi skupinami in društvi 
iz drugih krajev Slovenije in Ju
goslavije, vse to obsega delo kul 
turnih društev. T a velika družina 
ljubiteljev in prijateljev sloven
ske pesmi, besede, ljudskega ple
sa in drugih oblik kulturnega 
izražanja se s svojim plemenitim 
navdušenjem za lepo in humano 
in željo po ohranitvi narodnega 
blaga ni uveljavila le na ožjem 
d o m a č e m prizorišču, ampak sega 
njeno poslanstvo tudi preko me
ja na Koroško in Porabje, med 
naše izseljence ali delavce zača
sno zaposlene v Nemčiji , Franci
j i , Švici ali na Nizozemskem. T a 
ko zavestno prenaša jo slovensko 
kulturno izročilo v širši evropski 
prostor, hkrati pa so naši kulturni 
ambasadorji, ko utrjujejo domo
ljubno in kulturno zavest naših 
ljudi na tujem. Posebej bi želel 
poudariti uspehe, k i so j ih v pre
teklem obdobju dosegla društva 
na področju zborovskega petja. S 
številnimi priznanji na enem naj
strožjih slovenskih pevskih tek
movanj Naša pesem v Mariboru , 

DOPISUJTE V KAMNIŠKI OBČAN 

z zlato Gallusovo plaketo, z ude
ležbo na radijskih tekmovanjih 
in s snemanjem samostojnih 
plošč se je L i ra povzpela v sam 
vrh kvalitetnega zborovskega 
petja na Slovenskem. Z a njo si 
postopoma utira pot tudi ženski 
pevski zbor D K D Solidarnost, ki 
je v zadnjih letih dosegel lepe 
uspehe na radijskem tekmova
nju. Še bi lahko naštevali uspehe 
in zasluge, ki j ih ima ljubiteljsko 
aktivno kulturno udejstvovanje. 
Na primer njegova pomembna 
vloga pri oblikovanju humanih in 
kulturnih odnosov v procesu gra
ditve samoupravne socialistične 
družbe in njenega razvoja ali pa 
njegov pomen pri širjenju me
dnacionalnih odnosov. Toda po
glejmo, kakšen je bil prispevek 
poklicnih kulturnih ustanov, ki 
imajo sedež ali pa samo strokov
no opravljajo dela na področju 
občine Kamnik. 

Kulturne ustanove kot so K u l 
turni center, v katerega so vkl ju
čeni muzej, mat ična knjižnica in 
galerija, nato Zavod za spomeni
ško varstvo Kranj in Zgodovinski 
arhiv Ljubljana - enota za zuna
njo ljubljansko regijo so s svojim 
sistematičnim delom opravile 
vrsto pomembnih nalog pri varo
vanju naše kulturne didiščine, s 
svojimi programi in akcijami pa 
obogatile kulturno ponudbo v 
Kamniku . Uspeh njihovega dela 
in akcij bi lahko bil še večji, če se 
ne bi tako rekoč kronično otepa
le s problemom premajhnega 
števila strokovnih delavcev, k i 
ambiciozno zastavljenih progra
mov ne morejo v celoti uresničiti. 
Matična knjižnica je s šestimi iz
posojevalnicami in preko 40.000 
knjigami dosegla vsako leto 
okrog 22 tisoč obiskovalcev. 

Pr i spomeniškem varstvu so se 
poleg manj obsežnih konserva-
torskih in restavratorskih pose
gov, obnove fresk na sakralnih 
spomenikih in izkopavanj izvaja
la vsako leto sicer že dolgotrajna 
odkrivanja temeljev srednjeve
škega Malega gradu, zaščitnega 
znaka našega starodavnega me
sta. Arh ivsko gradivo občine K a 
mnik je končno našlo ustrezen 
prostor v Komendi , kjer je Zgo
dovinski arhiv uredil arhivsko 
skladišče po vseh normativih in 
čitalnico za uporabnike gradiva. 
Pa še nekaj ne smemo pozabiti. 
Ve l iko razstavo »Kamnik v ar
hivskih virih«, ki je bila v Kamni 
ku ob predlanskem jubileju in ki 
je izčrpno poučila obiskovalce o 
najstarejših pisanih sledovih za
četkov in razvoja Kamnika . De
javnost Kulturnega centra, 
osrednje kulturne ustanove v 
mestu, je bila zelo pestra in lahko 
rečemo vsestranska, saj je poleg 
strogo strokovnih muzejskih na
log obsegala še vrsto pobud, stro
kovnih nasvetov in aktivno sode
lovanje pri oblikovanju občin
skih kulturnih programov. Muzej 
je samostojno ali v sodelovanju z 
drugimi muzejskimi ustanovami 
po Sloveniji pripravil vsako leto 
pet do šest zanimivih l ikovnih, 
zgodovinskih, etnografskih, ar
hivskih občasnih razstav, sprem
ljanih s katalogom ali z loženko, 
bil v letu praznovanja 750-letni-
ce mesta poglavitni pobudnik in 
nosilec kulturnih prireditev ob 
tem jubileju, organizator odmev
nega zgodovinskega simpozija o 
Kamniku, vodil je in strokovno 
sodeloval pri zaključnih delih 
prenove stare hiše v središču K a 
mnika v galerijo, kjer je danes 
nameščena zbirka grafik in slik, 
preko 2600 del, ki j ih je rojak in 
znani slovenski l ikovni umetnik 
M i h a Maleš podaril Kamniča-
nom. 

Prav otvoritev nove galerije s 
tako bogato zbirko likovnih del 

in s tem pridobitev novega kul 
turnega objekta v mestu kaže na 
veliko zavest in odgovornost 
vseh delovnih ljudi in občanov, 
da je treba obenem z material
nim razvojem dvigati tudi duhov
ni in kulturni nivo mesta, njego
vih prebivalcev in vseh tistih, ki 
tako ali drugače v to mesto z 
bogato .kulturno tradicijo priha
jajo, se tu ustavijo ali delajo v 
njem. V tej široki paleti kultur
nih akcij in manifestacij pa so pri 
širjenju gledališke kulture odi
grala pomembno vlogo tudi slo
venska poklicna gledališča. 

T a so skupaj z uporabniki, de
lavci kamniških delovnih organi
zacij včasih bolj drugič manj 
uspešno oblikovala vsakoletni 
program šestih gledaliških pred
stav in s tem zanesla k nam del
ček sodobnega, predvsem pa ži
vega gledališkega utripa celotne
ga slovenskega prostora. 

Najzgovornejši dokaz prizade
vanja vseh subjektov v kulturni 
sferi in izven nje, da izrazi tisto, 
kar je najdragocenejše in vredno 
v kulturnem snovanju, pa so bile 
že omenjene predlanske kultur
ne prireditve, ki so tako po števi
lu nastopajočih in sodelujočih, 
po kvaliteti in izbranosti progra
mov in po odmevnosti dostojno 
predstavile slovenski javnosti 
mesto, v katerem kulturno življe
nje ni samo fraza za preživelo* 
tradicijo, ampak dejanska potre
ba in stvarnost slehernega člove
ka v družbi , k i se bori za humane 
medčloveške odnose! 

Drugo pomembno vprašanje , 
ki se nam zastavlja v teh dneh, ko 
se ob račamo k liku velikana slo
venskega Parnasa in obenem 
očetu slovenske kulturne osve
ščenosti , je vprašanje našega kul 
turnega jutri . 

Kot enakopraven in nujen člen 
v razvejani zgradbi naše d ružbe
ne stvarnosti, bodo kultura in 
njene različne dejavnosti oprav
ljale svoje naloge še bolj zavest
no kot doslej, samokr i t ično in 
dosledno. Njihova kulturna pol i 
tika bo slonela na interesih in 
kulturnih potrebah najširših pla
sti delovnih ljudi in občanov. 
Kultura bo skušala pritegniti vse 
več ljudi k aktivnemu, demokra
t ičnemu, predvsem pa odgovor
nemu odločanju in oblikovanju 
kulturnih programov v občini in 
republiki. V programih kulturne
ga razvoja občine Kamnik za na
stopajoče s rednje ročno obdobje 
je zapisano, da se obseg dejavno
sti in programov ne bo širil. Te 
programe je večina delavcev v 
združenem delu podpisala, z izje
mo nekaterih, ki so, kot kaže, 
odtujeni od kulturnega dogaja
nja na Kamniškem in zato kul
turno neosveščeno in zgolj raču-
narsko menijo, da je sedanji ob
seg sredstev za kulturo prevelik. 
Kulturne ustanove, društva in 
drugi izvajalci s področja kulture 
bodo v skladu z umiritvenimi 
ukrepi skušali dvigniti kvaliteto 
in aktualnost programov, zajeti 
čim širši krog porabnikov in do
končati vsa tista dela in naloge, 
ki v preteklem obdobju niso bila 
zaključena. 

Kajpak ostaja tudi v tem ob
dobju vrsta nerešenih vprašanj , 
ki bodo slej ko prej morala dobiti 

Prvega marca bo uredni
štvo Kamniškega občana spet 
dobilo svojo tajnico. Zato 
lahko od tega dne dalje vse 
prispevke oddajate na ure
dništvu, Kamnik, Tomšiče
va 2, telefon 831-311. 

odgovore, če nočemo, da bo naš 
kulturni razvoj nazadoval ali bil v 
določenih primerih celo ogrožen 
in če nočemo, da bi se priče naše 
kulturne dediščine uničile in pred 
našimi očmi sesule v prah. V 
ospredje se najprej postavljajo 
prostorski problemi v knjižnici, 
ustanovi, ki v sila neprimernih 
prostorih v dveh e tažah hrani 
preko 40 tisoč knjig in vsak dan 
ponudi le-te nad 100 bralcem. 
Spričo premajhnih površin za 
prosti dostop do knjig je onemo
gočena ali močno okrnjena de
javnost strokovnega oddelka, či
talnice in druge oblike dela z 
bralci. O b tem se zastavlja že ' 
davno odprto vprašanje osrednje 
večnamenske dvorane za kultur
ne nastope in družbenopol i t ične 
manifestacije, saj obstoječa ne 
odgovarja tem potrebam. Pro
blem reševanja spomeniškovar -
stvenih vprašanj je in bo v mestu 
kakršen je Kamnik , stalno nav
zoč. Zato se je potrebno stalno, 
še posebej pa ob nanovo ovre
dnotenem zazidalnem in prostor-
skourbanis t ičnem načrtu, ki naj 
bi prišel kot predlog pred druž
beno skupnost letos spomladi, 
zavestno odločiti in upoštevajoč 
vse vidike sodobnega življenja in 
standarda določiti , kaj bomo kot 
spomeniško zaščiteno vrednost
no ohranili in čuvali in kaj nado
mestili z novimi objekti, vključe
nimi v celoto, kakršno predstav
lja urbanistični organizem stare
ga jedra in novo urejenih arhi
tektonskih kompleksov. Spor 
okrog Frankove hiše kaže na 
neusklajenost vseh za sodoben 
razvoj mesta zagretih dejavni
kov, kakor onih, ki so odgovorni 
za ohranitev in zaščito urganistič-
nih in arhitektonskih vrednost 
mesta, hkrati pa opozarja na ne
varnost nadaljevanja takih po
stopkov v bodoče . V okviru va
rovanja kulturnih spomenikov se 
bomo morali v prihodnje spopri
jeti še z eno bolečo točko v me
stu. Deset t isoč knjig pravne, me
dicinske, ma temat i čne , teološke, 
filozofske, zgodovinske in druge 
vsebine med njimi nekaj rokopi
sov in prvih tiskanih slovenskih 
knjig, (omenimo samo Dalmati
novo Peteroknj ižje , tiskano v 
Mandelčevi ljubljanski tiskarni 
ob koncu 16. stoletja ali pa V a l -
vazorjevo drugo izdajo Slave 
Vojvodine Kranjske), ta bogata 
knjižna zakladnica, shranjena v 
frančiškanskem samostanu, k i jo 
marsikdaj obiščejo strokovnjaki 

Praznik KS Tuhinj 
Dan borbe na Osekih na Menini planini - 8. februar, si je 

krajevna skupnost Tuhinj izbrala za svoj praznik. Praznovanje 
smo združili s slovenskim praznikom in v soboto 14. februarja 
smo se zbrali na proslavi v kulturnem domu na Lazah. Slav
nostni govornik je bila Mari ja Žavbi , ki je orisala poli t ično in 
gospodarsko situacijo doma in po svetu ter govorila o pomenu 
bodočega samoprispevka. 

Na proslavi so sodelovali z recitacijami in s krajšimi dram
skim delom pionirji podružnične šole Tuhinj in recitatorji 
mladinske recitatorske skupine. 

Proslavo (vključno s pogostitvijo ob koncu je v celoti organi
zirala O O Z S M S Z g . Tuhinj in s tem dokazala svojo akcijsko 
sposobnost. 

J K 

različnih znanstvenih področi j , se 
danes nahaja v skrajno neureje
nih in neprimernih prostorih. 

Ker je spomeniško zaščitena z 
drugo vrednostno kategorijo, ne
koč je bila celo s prvo, je dolž
nost d ružbe , da sodeluje pri za
ščiti te kulturne zakladnice, ven
dar je treba prej urediti prostor 
zanjo. N o , akcija za rešitev se je 
pravzaprav že začela, čeprav še 
ni zadovoljivo rešeno vprašanje 
prostorov za namestitev knjižne
ga fonda, ki ga postopoma resta-
vrira N U K iz Ljubljane. 

O b koncu naj opozorim še na 
novo organiziranost Z K O v obči
ni, k i se prav v teh dneh živo 
pripravlja. Nova organiziranost 
Z K O z novim statutom naj bi 
prinesla večjo usklajenost kul 

turnih programov in dejavnosti 
posameznih društev na ravni ob
čine, bolj načr tno pripravljanje 
skupnih prireditev, proslav, sre
čanj , revij itd. z organizacijo se
minarjev ali udeležbo na drugih 
posvetovanjih naj bi zapolnila 
problem vzgoje mentorjev. 

V prihodnje nas čaka torej 
vrsta pomembnih nalog in nera 
zrešenih vprašanj , k i j ih bo treba 
s polno mero zavestnega odloča' 
nja ob upoštevanju vseh družbe 
nih dejavnikov postopno, neka 
tere pa zaradi ogroženost i čim 
preje rešiti. O d naše volje, naše 
ga odnosa do kulture, ne da bi 
zanemarili realne ocene financ 
nih in materialnih možnost i , je 
odvisno, kako j ih bomo rešili. 

B O R U T ROVŠNIK 

Zimsko veselje 
M e d počitnicami je bilo vreme šolarjem in dijakom naklo

njeno, saj je bilo snega dovolj na vseh urejenih smučiščih, kot 
na hribih v okoliških krajih. 

Cene na urejenih smučiščih, kot je V e l i k a planina, Krvavec, 
so za dijaški žep previsoke, zato so mladinci v naši krajevni 
skupnosti uredili progo za smučanje na bližnjem hribu Kužna. 
M l a d i so pokazali veliko zavzetosti pri urejanju proge, saj so jo 
uredili sami, brez finančne pomoči krajevne skupnosti, organi
zacij ali društev. Organizirali so tekmovanje v vseh smučarskih 
panogah. Ude ležba je bila velika, tekmovalni uspehi pa so bi l i , 
čeprav za merjenje ni bilo prave ure, dovolj na tančno izmer
jeni. Denar za diplome najboljšim so prispevali sami. Tudi 
pionirji in gasilci, k i sodelujejo v gasilskem društvu, so pripra
vil i svoje tekmovanje. Proga je bila dobro pripravljena in je 
vzdržala precejšnje število tekmovalcev. Ker je bilo to tekmo
vanje prvo take vrste, so se pojavile manjše organizacijske 
napake, katerih v bodoče , upamo, ne bo več. Kl jub temu je 
bilo veselo. 

Naše gasilsko druš tvo Nevlje se je udeležilo tudi veleslaloma 
v Tunjicah, kjer so naši predstavniki dosegli najboljše uspehe. 
Dob i l i so tudi priznanje, ker so bili najštevilnejše moštvo. N a 
smučišču, če ga lahko tako imenujemo, na Kužni, bi lahko 
pripravile tekmovanje tudi delovne organizacije. Naj omenim, 
da je Zarja tako tekmovanje že imela. S progo so bil i zado
voljni, stroški pa so bili minimalni, kar gotovo prispeva tudi k 
stabilizaciji. Lahko bi jih posnemale tudi druge delovne orga
nizacije, naši mladinci pa bi j im pri tem pomagali. Stroški, kot 
že rečeno , ne bi bil i visoki. Veljalo bi poskusiti! 

M . K O R O Š E C 

J 

Okrog 150 petošolcev iz osnovne šole Fran Albreht je letošnjo ̂ a^^^^^^Mm 
tunjišklh smučiščih. Dosti ceneje je bilo kot v večjih smučarskih ^ v l S n » o X popoldne pa so se 
tudi penzion. Nasmučali so se brez nezgod, hrano in prevoz so iro*" ' r V j J T - f h l ln notrebno 
vrnili v topel dom. Skratka, večina otrok je fcrazilo z a d o v o l j i ̂ ^ t̂SaiitWS 
čakati Ukbdolgo, kot na znanih smučiščih. Pomembno je, d-*> n ™ * 1 tokwt s m u C a n ' 8 P 

smučarskih veščin poglabljali. (Foto: M . JANČAR) so znanje smučarskih ' 
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C PRILOGA ZA DELEGATE ) 
DELEGATI OBČINSKE 
IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI 
PODPRLI PREDLOG ZA RAZPIS 
REFERENDUMA ZA KRAJEVNI 
SAMOPRISPEVEK 

Seja skupščine Občinske izobraževalne skupnosti je bila 4. fe
bruarja. 

Delegati so se strinjali s priporočili in predlogi, ki j im jih je 
posredovala v svojem poročilu o stanju in problematiki vzgoje in 
izobraževanja v osnovnih šolah občine Kamnik v šolskem letu 
1979/80 pedagoška svetovalka, tovarišica Veselkova. T a je namreč 
poudarila pomen delovnih načr tov osnovnih šol, k i morajo izpostaviti 
prednostne naloge dela šol. Nastajanje in sprejemanje načrtov je 
treba podružbi t i ; zlasti nujno je dosledno in pravočasno uskladiti 
načrtovanje vseh, k i se s svojo dejavnostjo vključujejo v življenje in 
delo šole. Vloga ravnatelja kot pedagoškega vodje se mora okrepiti . 
Okrepit i je potrebno tudi vlogo in odgovornost vodij podružničnih 
šol, da bi te lahko razvijale celovito vzgojnoizobraževalno dejavnost 
v okolju. Zato naj imajo podružnične šole prednost pri uvajanju 
celodnevne šole, saj bi tako učencem zagotovili ugodnejši socialno 
kulturni standard, kraju pa hitrejšo kulturno in poli t ično rast. (Pre
hrana učencev, k i jo je svetovalka zelo kri t ično ocenila, se je v . 
letošnjem šolskem letu izboljšala.) Šole naj skrbno prouči jo možnost i 
*a dodatni pouk, fakultativni pouk ter širjenje in bogatenje intere
snih dejavnosti, pri čemer naj j im pomagajo krajevne skupnosti in 
delovne organizacije. Delegati so menili, da so delavci osnovnih šol v 
preteklem šolskem letu opravili veliko delo. D a bi nastale napake in 
Pomanjkljivosti odpravljali, so sklenili zadolžiti aktiv ravnateljev in 
komisijo za razvoj osnovnega šolstva, da pripravita akcijski program, 
v katerem naj posebno pozornost posvetita razvijanju šolske samou
prave. 

Delegati so brez pripomb sprejeli družbeni dogovor o načelih in 
merilih za razmeščanje izvajanja vzgojnoizobraževalnih programov 
Usmerjenega izobraževanja v S R Sloveniji ter predlog samouprav
nega sporazuma o ustanovitvi Izobraževalne skupnosti Slovenije, s 
katerim so sporazum uskladili z novimi zakonskimi osnovami. 

Delegati so sprejeli predlog za razpis referenduma za krajevni 
samoprispevek v obdobju od 1. maja 1981 do 30. aprila 1986. Glede 
na to, da bo kljub sredstvom, k i j ih bomo v občini zbirali s samopri
spevkom za razvoj osnovnega šolstva, denarja za te namene primanj
kovalo, so delegati predlagali, naj bi tudi krajevne skupnosti name
njale del svojih sredstev za razvoj družbenih dejavnosti na svojih 
območjih. 

Obravnavo gradnje telovadnice pri Izobraževalnem centru R u 
dolfa Maistra so delegati prestavili na prihodnjo sejo skupščine. 

. Izvršni odbor Občinske izobraževalne skupnosti je namreč predlagal 
samoupravni delavski kontroli pri Izobraževalni skupnosti in pri 
Izobraževalnem centru, da pregledata gospodarjenje z družbenimi 
sredstvi in ugotovita krivdo investitorja za zavlačevanje gradnje, še 
Posebej odgovornih oseb. 

Delegati so se strinjali s predlogom liste članov odbora za samou
pravno delavsko kontrolo Ljubljanske banke. Našo občino bo v 
odboru zastopala tovarišica Marjeta Majcenovič, delegatka tovarne 
T I T A N . 

SKLIC ZBOROV DELOVNIH LJUDI 
IN OBČANOV KRAJEVNE 
SKUPNOSTI KAMNIK 
Predlog dnevnega reda: 

1. Izvolitev delovnega predsedstva 
2. Obravnavanje realizacije plana krajevne skupnosti Kamnik 

za leto 1980 
3. Obravnavanje predloga plana krajevne skupnosti Kamnik 

za leto 1981 
4. Obravnavanje predloga plana krajevne skupnosti Kamnik 

za obdobje 1981-1985 
5. Obravnavanje predloga 7. seje skupščine krajevne skupno

sti Kamnik o uvedbi krajevnega samoprispevka v višini 2%: 
1% za potrebe krajevnih skupnosti in 1% za potrebe 
zdravstva in izobraževanja v občini 

6. Obravnavanje sklepa 7. seje skupščine krajevne skupnosti 
Kamnik o izvedbi referenduma za preoblikovanje krajevne 
skupnosti Kamnik 

7. Vprašanja občanov. 
Gradivo za zbore občanov je bilo objavljeno v 2., 3. in 4. 
številki Kamniškega občana . 

GRADNJA NOVEGA 
ZDRAVSTVENEGA DOMA NUJNO 
POTREBNA 

Delegati za 9. sejo skupščine Občinske zdravstvene skupnosti so se 
, estali 11. februarja. 

I Delegacijo so z gradivom za sejo prejele tudi obš i rno informacijo o 
tdn je ročnem programu razvoja zdravstvene službe v Kamniku in 
istva, ki opravičujejo gradnjo novega zdravstvenega doma. 
Prostori zdravstvenega doma v Kamniku so v objektu, ki je bil 
ajen takoj po vojni za druge namene. Zato se posamezne službe v 
'iru zdravstvenega doma niso mogle organizacijsko in funkcio-
to združiti , okrnjen pa je bil tudi njihov nadaljnji razvoj skladno z 
ojem medicine. Prostorska utesnjenost zlasti otežuje delo zobte-
nega oddelka, laboratorija, g inekološkega in o t roškega dispan-

KRAJEVNA SKUPNOST KAMNIK 
Kamnik 

Datum: 23 .1 . 1981 

PRIHODKI: 

REALIZACIJA PLANA V LETU 1980 

Plan 1980 Realizacija Index 
1. Samoprispevek občanov 5.000.000,- 4.999.092,60 100,0 
2. Prenos presežka prihodkov i z 

leta 1979 501.702,60 501.702,60 100,0 
3 . Soudeležba krajanov (Jeranovo, 

Breg, Podjelša, Žale-Mili vrh, 800.000,- 899.495,70 112,4 
MJLkova pot) 

4-. Iz čistega dohodka 0ZD po SS 1.000.000,- 826.958,05 82,7 

5 . Prihodek od SKS za jav.razsvet. 443.000,- - -
6. Prihodek od SKS za vzdržev.cest 59.000,- 29.692,- 50,3 
7 . Prihodek od SO Kamnik za funkc. 

in delegatski sistem 33.000,- 39.000,- 118,2 
8. Nepred. prihodki (LB Stan.kom. ban

ka, (delež na doh. 79 prod.) 
zemljevidi) obresti, iztožene 50.000,- 62.671,90 125,3 

od občanov) 

£.886.7,02460 7,. 25,8.612^85. 2 5 * 5 

ODHODKI: 
1. Rekonstrukcija cest: 

a) Pot na Poljane 1.200.000,- 1.314.520,20 109,5 
b) Zduša-Breg-Lukan, Vrtnarija 400.000,- 401.408,30 100,3 
c) cesta + ograja Žale-M.vrh 1 0 0 . 5 0 0 , - 79.465,50 79,1 
d) združitev sredstev z SKS za 
f) cesta T. talcev, cesta dr. T. Zajca 

in povez. priključkov BS-2 1 . 2 5 8 . 7 0 0 , - 1.246.906,63 99,1 
e) Zduša-PodJelSa-BrezJe (združ,) 585.000,- 585.000,- 100,0 
g) PaMrni prostori - samost. vrt 
h) Montaža var.ograje Kettejeva 

- -g) PaMrni prostori - samost. vrt 
h) Montaža var.ograje Kettejeva 96 . 5 0 0 , - 96.423,30 9 9 , 9 

i ) Priključek Novi..trg na obvozne/« 
k) Pločnik ob šp^objektih "Pod skalco" 
J) Ured. p r i k l j . in dvorišč 8g. Žale 

67.300,- 67.239,70 99,9 i) Priključek Novi..trg na obvozne/« 
k) Pločnik ob šp^objektih "Pod skalco" 
J) Ured. p r i k l j . in dvorišč 8g. Žale 

500.000,- 308,608,15 61,7 

i ) Priključek Novi..trg na obvozne/« 
k) Pločnik ob šp^objektih "Pod skalco" 
J) Ured. p r i k l j . in dvorišč 8g. Žale - 186.707,25 -

4.208.000,- 4.286.279,05 

2. Javna razsvetljava - nova: 
a) Trško polje - od V.Rožiča do Jurčičeve 
b) Podgorska, Svetčeva 
c) Aleševčeva, Koželjeva, Parapatova in 

ob v r t n a r i j i (plan 79) 
d) Pot na Poljane 

3. Javna razsvetljava - tokovina 
Javna razsvetljava - vzdrževanje 

4. Vzdrževanje cest I I. reda 
5 . Vzdr.parkov^ otr.igrišč in šport.igrišč 
6. Dotacija kultur, in šport, društvom 

in organizacijam 
7. Vadriž. i a 1 m»st. Jedra Kamnika 
8. Popravilo pločnikov 
9. Civilna zaščita in SLO 

10. Manjše komunalne ureditve: 
Mlinščica, Pot 27. J u l i j a 

11. Stroški tajništva KS 
12. Razno - nepredvideno 
13. (Titov trg, Maleš.galerija, ostalo) 

400.000,-
238.702,60 

266 . 5 7 0 , -

1 5 6 . 5 5 0 , -

SKUPAJ: 7.886.702,60 7 . 1 7 9 . 1 9 3 , 7 5 

SALDO 3 1 . 1 2 . 1980 179.419,10 

zerja ter fizioterapije. Adaptacija sedanjega zdravstvenega doma ne 
bi omogoči la bistvene izboljšave uporabnosti zgradbe na zdravstveno 
varstvo. Adaptacija bi bila zelo draga in ne bi omogočala nadalnje 
širitve zgradbe glede na potrebe v prihodnosti. T i in še vrsta drugih 
razlogov - primerni prostori bi namreč omogočili pomembne izbolj
šave v kakovosti dela zdravstvenih delavcev in s tem znižali s t roške, 
ki j ih ima združeno delo z zdravstveriim varstvom, so narekovali 

^delegatom sprejem sklepa o razpisu referenduma o krajevnem samo
prispevku. Sklep so posredovali v obravnavo občinski skupščini. 

Oba zbora skupščine skupnosti sta potrdila statut občinske zdrav
stvene skupnosti in s tem uskladila ta pomembni akt z novim zako
nom o zdravstvenem varstvu. 

PREDLOG PLANA KS KAMNIK ZA 
LETO 1981 

Dotacija S K S 
javna razsvetljava - tokovina 
javna razsvetljava - vzdrževanje 
vzdrževanje cest II. reda 
Dotacije S O 

za delegatski sistem 
za S L O in D S 
Nepredvideni prihodki 

a) Prihodki 
1. Samoprispevek 
2. Združevanje sredstev po SS 
3. Soudeležba občanov 

5.500.000 
1.040.000 

630.000 

b) Odhodki 
1. Ureditev cest in ulic ter parkirišč: 
- Neveljska pot 
- Aškerčeva ulica 
- Pot 27. julija 
- Jeranovo 
- Drnovškova pot 
- Molkova pot 
- Žebl jarska pot 
- Tkalska pot 

101,9 

480.000,- 336.438,20 00,1 
47.996,25 

460.000,- 507.723,05 110,4 
200.000,- 234.707,10 117,4 
100.000,- 81.502,15 81,5 
150.000,- 92.486,40 61,7 

200.000,- 130.218,90 65,1 
250.000,- 145.582,- 58,2 
700.000,- 641.437,05 91,6 
400.000,- 251.703,60 62,9 

100.000,- * _ 

66,6 
6f, 6 

9 1 , 0 

780.000 
190.000 
180.000 

39.600 

100.000 

8.459.600 



C PRILOGA ZA DELEGATE 
- Pot na Perovo 
- izgradnja ceste Drevesnica-Muzej 
- parkirišče pred samostanom 
- ostala parkirišča in ureditev stoječega prometa 
- delna ureditev javne razsvetljave - T r š k o polje „ 
- d o k o n č n a ureditev pločnikov ob športnih objektih 
vir - samoprispevek 4.000.000,00 din 
soudeležba občanov 630.000,00 din 
Ureditev Lobodove, Bevkove, Palovške ceste - v sklopu B S - 3 . 
2. Zavarovanje križanj ceste z železnico: 
- Zaprice 
- Streliška 
- Pot na Poljane 

- Aleševčeva ulica 
vir - samoprispevek 700.000,00 din 
3. Ureditev trgov in pločnikov: 
- T rg svobode 
- Titov trg 
- ostalo (ureditev pločnikov in dostopa do ot roškega vrtca A . M e 
dveda) 
vir: samoprispevek din 500.000,00 
4. Vzdrževanje otroških igrišč: 
vir: samoprispevek din 100.000,00 
5. Vzdrževanje cest II. reda: 
vir: dotacija S K S din 18Q.000,00 
6. JR - tokovina: 
vir: dotacija S K S din 780.000,00 

1 
JR - vzdrževanje: 
vir: dotacija S K S 
7. Obnova starega dela mesta Kamnik 
vir: samoprispevek 
8. Izdaja kart mesta Kamnik: 
vir: združenje sredstev po SS s T O Z D 
9. S L O i n D S : 
vir: združenje sredstev po SS s T O Z D 
10. Dotacija D P O , D O , druš tvom 
vir: združenje sredstev po SS s T O Z D 
11. Funkcionalni izdatki (najemnina, stroški tajništva, odvisni str., 
delegatski sistem)) din 439.600.0C 
vir: združenje sredstev po SS s T O Z D , dotacija S O Kamnik 
12. Nepredvideni odhodki: din 100.000,01 

din 190.000,00 

din 200.000,00 

din 170.000.00 

din 150.000,0( 

I. Pregled obstoječe organiziranosti KS Kamnik 
O preoblikovanju krajevne skupnosti Kamnik je bilo rečenih in zapisanih že precej besed. Ker pa 

mora biti odločitev tehtna, bodo delovni ljudje in občani Kamnika na zboru ponovno analizirali 
sedanjo organiziranost krajevne skupnosti Kamnik (razvidna je iz tabel), k i ni bila vedno dovolj 
učinkovita, predvsem pa je v samoupravno odločanje zajela premalo občanov. Hkra t i se bodo 
dogovorili o predlagani novi samoupravni organiziranosti, s katero bi odpravili slabosti in napake iz 
preteklega obdobja. Predlog je objavljen v današnji številki, za razpravo na zboru pa bodo občani 
potrebovali tudi gradivo, ki je bilo o preoblikovanju krajevne skupnosti Kamnik objavljeno v 2. 
številki Kamniškega občana . 

SKUPŠČINA KS 
50 delegatov od tega 
35 predstavnikov občanov 
15 delegatov združenega dela 

SVET KS KAMNIK 
13 predstavnikov občanov 

2 delegata združenega dela 

KOMISIJE SVETA KS KAMNIK 
Poravnalni 
svet 
6 članov 

Komisi ja za zdravstvo 
in socialno skrbstvo 6 
članov 

Nadzorni 
organ 
3 člani 

Komisi ja za dela z org. 
in društvi 7 članov 

Odbor za L O i n D S 15 
članov 

Komisi ja za sanacijo 
starega mestnega jedra, 
varstvo spomenikov in 
okolja 12 članov 

Komisi ja za izdelavo 
statuta in samoup. 
splošnih aktov 5 članov 

Komisi ja za pripravo 
srednjeročnega programa 
5 članov 

Komisi ja za komunalno 
dejavnost in urbanizem 8 
članov 

Prometna komisija 5 
članov 

DELEGATSKI SISTEM 
A . Delegacija KS Kamnik za zbor KS v SO Kamnik 
30 delegatov (12 delegatskih mest) - 30 delegatov 12 del. mest 
B Posebne delegacije KS Kamnik v SIS 

1. Posebna delegacija za vzgojo in izobraževanje - 10 deleg. 3 del. m. 
2. Posebna delegacija za raziskovalno dejavnost - 10 deleg. 3. del. m. 
3. Posebna delegacija za kulturo - 10 deleg. 3. del. m. 
4. Posebna delegacija za zdravstvo - 10 deleg. 3. del. m. 
5. Posebna delegacija za socialno skrbstvo - 10 deleg. 3. del. m. 
6. Posebna delegacija za zaposlovanje - 10 deleg. 3. del. m. 
7. Posebna delegacija za stan. gospodarstvo - 10 deleg. 3. del. m. 
8. Posebna delegacija za telesno kulturo - 10 deleg. 3. del. m. ' 
9. Posebna delegacija za o t roško varstvo - 10 deleg. 3. del. m, 

10. Posebna delegacija za pokojninsko invalidsko zavarovanje - 10 deleg. 3. del. m. 
C Delegati za delegacije v drugih SIS, O Z D 

1. Delegacija za S K S - 6 deleg. 3 del. m. 
2. Delegati v različnih skupnostih zavarovalne skupnosti Triglav: 

- osebna rizična skupnost - 4 deleg. 
- rizična skupnost komunalnih dejavnosti - 3 deleg. 
- rizična skupnost za promet - 4 deleg. 
- rizična skupnost za gospodarstvo - 3 deleg. 

3. Delegat v svet glasbene šole - 1 deleg. 
4. Delegat v kmetij, zemljiški skupnosti - 1 deleg. 
5. Delegata svetu o t roškega vrtca A . Medveda - 2 deleg. 
6. Delegat v svet O Š Frana Albrehta - 1 del. 
7. Delegat v odbor za samoupravno delavsko kontrolo LB-S tan . kom. banka - 1 deleg. 
8. Delegat v svet D o m a upokojencev - 1 deleg. 
9. Delegat v odboru udeležencev d ružbenega dogovora o varstvu, urejanju, vzdrževanju in 

postavljanju spomenikov - 1 deleg. 
10. Predstavnika K S v K O S Z D L za preoblikovanje K S Kamnik - 1 deleg. 
12. Delegat v komisiji za pripravo dolgoročnega programa Telesno kulturne skupnosti Kamnik 1 

deleg. 
13. Delegat v konferenci delegacij K S - Kamnik in D o m ž a l e za gozdarstvo - 1 deleg. 
14. Delegati kontrole o b m o č n e IS za gozdarstvo Ljubljana - 5 deleg. 
15. Delegat O b m o č n e vodne skupnosti Ljubljanica-Sava - 1 deleg. 
16. Konferenca delegacij K S Kamnik v območni SIS za P T T promet (nosilec konference delegacij) 

- 1 deleg. 
17. Delegat v komisiji za izvedbo poimenovanja novih ulic, cest in poti - 1 deleg. 
18. Delegat v del. svetu T O Z D zdravstveno varstvo Kamnik - 1 deleg. 
19. Konferenca delegacij K S Občine - Kamnik v Temeljni skupnosti za železniški in luški promet 

(nosilec konference delegacij) - 1 deleg. 
20. Delegat v SIS preskrbovalnega območja za odjemalce elektr ične energije na nizki napetosti 1 

deleg. 
21. Delegat v občinski skupnosti za varstvo pred poža rom - 1 deleg. 
22. Delegati v SIS za varstvo zraka - 1 deleg. 
23. Delegat konference delegacij sklada za intervencije v kmetijstvu (nosilec konference delegacij) 

- 3 deleg. 
Število delegatov v skupščini, organih skupščine KS Kamnik in v SIS: 
- 136 delegatskih mes t -za rad i prekrivanja sodeluje 106 občanov 
- 100 deleg. mest v posebnih delegacijah - zaradi prekrivanja sodeluje 97 občanov 
- 30 delegatskih mest v delegaciji K S Kamnik za zbor K S v skupščini - zaradi prekrivanja 
sodeluje 25 občanov 
- 49 delegatskih mest v ostalih SIS, O Z D itd. - zaradi prekrivanja sodeluje 39 občanov 

315 delegatskih mest 267 občanov 

Poleg tega pa je na področ ju L O in D S ( C Z , N Z in drugih dejavnosti S L O ) stalno organiziranih še 
okol i 350-400 občanov. 

D . Skupščina KS Kamnik 
7. sklicev, povprečna udeležba 54% 

Problematika, ki jo je obravnavala skupščina KS Kamnik 
1. Obravnavanje letnih planov K S Kamnik 5 
2. Obravnavanje zaključnih in periodičnih obračunov prihodkov in odhodkov 5 x 
3. Obravnavanje realizacije plana K S Kamnik 4 x 
4. Obravnavanje s rednjeročnega programa K S Kamnik 4 x 
5. Preoblikovanje K S Kamnik 2 x 
6. Analize zborov občanov (sklepanje o sklicu zborov občanov) 3 x 
7. Obravnavanje statuta K S Kamnik 2 x 
8. Razpis referenduma Jeranovo 2 x 
9. Poročilo o delu volilne komisije 2 x 

10. Voli tve in imenovanje sveta in komisij K S Kamnik i x 
11. Informacija o vključevanju K S Kamnik v praznovanje 750 obletnice K S Kamnik 1 x 
12. Sklepanje, da S K S prevzema novozgrajene komunalne naprave 1 x 
Zastopanost delegatov v skupščini K S Kamnik po področju K S 

Mesto Zaprice Mekinje Nov i trg Kovinarska-Stele. 

35 delegatov 12 8 
15 delegatov zdr. dela 7 -

E Svet KS Kamnik 
15 članov (13 predstavnikov - krajanov) 
(2 predstavnika združenega dela) 
28 sej sveta K S Kamnik - povprečna udeležba 56%. 
Zastopanost članov sveta KS po področjih 

Mesto Zaprice Mekinje Nov i trg Kovinars.-Stelet. 

13 članov 2 3 4 2 2 
2člana 

združ. dela - _ _ 2 

Problematika, ki jo je obravnaval svet KS Kamnik 
- obravnava letnih planov 13 x 
- reševanje vlog občanov 11 x 
- komunalna vprašanja 11 X 
- priprava gradiva za skupščino 9 x 
- obravnava samoupravnih sporazumov 9 x 
- obravnava s rednjeročnega načr ta razvoja K S 6 x 
- obravnava zaključnih in periodičnih obračunov 6 x 
- kadrovska problematika 6 X 
- proslava ob 750 obletnici Kamnika 4 x 
- preoblikovanje K S Kamnik 3 x 
- obravnava o prenosu nekaterih del K D na S K S - vsklajevanje programa s S K S 4 x 
- S L O 2 x 
- priprava zborov občanov in analizo gradiva zborov občanov 5 x 
- sodelovanje s K S Trsat 2 x 
- statut K S Kamnik . 1 x 
- razpisi referenduma Jeranovo, analiza poročila volilne komisije 2 x 
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94 
K O S Z D L je ob pregledu in analizi obstoječega stanja ugotovila naslednja dejstva, k i j ih bo 
potrebno ob novem oraniziranju upoštevat i in ustrezno reševat i : 
1. Posamezni delegati skupščine K S Kamnik niso zadolženi za posamezna področ ja delovanja, kar 
se odraža predvsem: 
- v slabši povezavi med svetom K S , Komisi jam in delegacijami in delegati K S , 
- v neučinkoviti povezavi med K S Kamnik in O Z D na področju K S , 
- v premajhni povezavi med delegacijami in delegati K S 
- v nekordiniranem delovanju delegatov skupščini K S Kamnik 
- celovit pristop skupščine in sveta K S omogoča objektivno določanje prioritet razvoja posameznih 
predelov K S Kamnik 
- učinkovi to in uspešno delovanje L O in D S 
2. Pri usklajevanju s rednjeročnega plana razvoja K S Kamnik (ki so ga začrtali občani na zborih) z 
ostalimi nosilci planiranja dejavnosti na področju K S ni čutiti zainteresiranosti ostalih nosilcev 
planiranja dejavnosti za kvalitetnim povezovanjem, usmerjanjem in usklajevanjem. 
3. Potrebno bo razmejiti področ ja delovanja med strokovnimi službami K S in SIS. 
4. Uredi t i sistem financiranja K S vkl jučno z L O in D S . 

II. Ob preoblikovanju K O S Z D L predlaga naslednjo samoupravno organiziranost: 
A . K S , ki bi po preoblikovanju imele več kot 1000 občanov naj bi bilo samoupravno organizirane 
1. skupščina K S - 30 delegatov 
2. svet K S - 9 članov 
3. delegacija za zbor K S v skupščini občine Kamnik 
4. združena delegacija (socialno skrbstvo, pokojninsko in invalidsko zavarovanje, stanovanjsko 
gospodarstvo, zdravstvo, zaposlovanje, o t roško varstvo - 15 članov 
5. združena delegacija za področje vzgoje in izobraževanja, kulture, telesne kulture, raziskovalno 
dejavnost - 15 članov 
6. posebne delegacije v ostale SIS (komunalna, varstvo pred poža rom itd.). 
Skupaj od 60-90 delegatskih mest. 
B . KS, ki bo po preoblikovanju imela manj kot 1000 občanov (Novi trg) 
1. Zbor občanov in delovnih ljudi 
2. Svet K S - 9 članov 
3. Splošna delegacija za temeljne SIS - 15 delegatov 
4. Delegacija za zbor K S skupščine občine Kamnik 
5. Združena delegacija za ostale SIS, O Z D itd. - 40 članov. 
Skupaj okol i 60 delegatskih mest. 



Kazniva dejanja v porastu 

Vedno več dolgih 
prstov 

Zopet je prišel čas, da naredi
mo letni obračun dogajanj na po
dročju javnega reda in miru, kaz
nivih dejanj, prometnih nesreč in 
drugih področjih, ki tudi vplivajo 
na varnostne razmere na območ
ju občine Kamnik, na življenje in 
počutje delovnih ljudi in obča
nov, pa tudi na varnost družbe
nega in zasebnega premoženja. 
Sodeč po zbranih podatkih bi na 
hitro lahko ugotovili, da se je 
stanje na navedenih področjih v 
letu 1980 poslabšalo glede na 
podatke iz leta 1979. Morda pa 
je pričujočim podatkom pripo
mogla tudi večja učinkovitost or
ganov odkrivanja in pregona ter 
njihova večja prisotnost na te
renu. 

N a področju javnega reda in 
miru ugotavljamo, da je število 
prekrškov lani v primerjavi z le
tom poprej narastlo, prav tako 
Pa tudi število kršiteljev. Ostale 
ugotovitve so enake ugotovitvam 
prejšnjih let. Še vedno je največ 
Prekrškov storjenih v gostinskih 
lokalih, kršitelji so bili tudi lani 
Povečini »v ročicah« itd. 

Žal moramo ugotoviti, da je 
'udi število kaznivih dejanj v po
rastu in to v znatnem porastu. 
Kljub dokazovanju, da d ružbena 
samozaščita dobiva svoje pravo 
("lesto tudi v Kamniku , ugotovi
l e kažejo, da niti d ružbeno niti 
zasebno premoženje ni dovolj 
varovano. 

• Število prometnih nesreč se Je 
zmanjšalo, čeprav je tovrstnih 
nesreč še vedno preveč. Žal je 
človeški faktor še vedno tisti, ki 
botruje v največ primerih tem 
nesrečam. Premalo smo storili na 
področju vzgoje voznikov mo
tornih vozil pa tudi ostalih udele
žencev v prometu. 

! V nadaljevanju bomo skušali v 
številkah prikazati stanje na vseh 
'teh področj ih za leto 1980 v pri
merjavi z letom 1979 (podatki za 
leto 1979 so v oklepaju). 

krškov je bilo storjenih v gostin
skih lokalih - 98, tem sledijo sta
novanja -' 73, samski domovi, 
ulica idr. Največ kršitev je bilo 
zabeleženih v K S Kamnik - 230, 
kjer je tudi največja koncentraci
ja občanov, posebno ob konicah, 
pa tudi gostinskih lokalov ni rav
no malo. Po kršitvah med gostin
skimi lokali prednjači ta restavra
cija Planinka in kavarna Vero
nika. 

Med kršitvami reda in miru je 
še vedno na prvem mestu nedo
stojno vedenje in kaljenje noč
nega reda - 231 (181) kršiteljev, 
sledi pi jančevanje - 64 (50), 
drzno vedenje in pretepi - 53 
(93), točenje alkoholnih pijač v i 
njenim osebam - 19 (4) itd. 

Glede na starost tudi tokrat 
prednjači jo kršitelji stari med 25 
let - 261 (190), sledijo letniki od 
21 do 25 let - 137 (128), od 18 
do 21 let starosti - 52 (71) in 
kršitelji stari do 18 let - 2 (12). 

vratnikov, smo v lanskem letu 
zabeležili 117. 

Na Postaji milice je bilo do 
iztreznitve pridržanih - 33 (55) 
oseb, 55 (47) posameznikov pa 
je bilo na postaji zadržanih do 
pomiritve. 

K A Z N I V A DEJANJA 

Število kaznivih dejanj se je v 
preteklem letu znatno povečalo, 
saj je precej iznad poprečja zad
njih petih let, ki znaša 256,6 kaz
nivih dejanj na leto ali skupno 
1283 v petih letih. 

Lani je bilo na območju občine 
storjenih - 343 (256) kaznivih 
dejanj, med katerimi prednjači jo 
tatvine - 93 (66), sledijo vlomi -
41 (51), vlomi v avtomobile - 23 
(9), odvzem motornih vozil - 13 
(2), goljufije - 10 (10) itd. 

V ogromnem porastu je mla
dole tniško pres topniš tvo na po-

Posledica izsiljevanja prednosti s ceste, ki vodi iz Volčjega potoka na obvozno cesto. 

tvine, odvzem motornih vozil , 
vlomi v stanovanja in vikende 
idr. 

Največ kaznivih dejanj je bilo 
storjenih v K S Kamnik - 156, 
takoj za njo je K S Duplica (novo 

< 'AVNI R E D IN MIR 

K V preteklem petletnem ob-
— lobju je bilo na Kamniškem 
4 torjenih 1685 prekrškov zoper 
>o avni red in mir ali povprečno 

'37 v enem letu. V lanskem letu 
W e bilo storjenih 332 (307) prekr-

kov zoper javni red in mir, pri 
e h prekrških pa je sodelovalo 
•52 (401) občanov. Največ pre-

126 km na uro in še več na cesti Komenda-Moste. 

Največ kršilcev reda in miru je 
bilo zaposlenih - 335. Tistih, ka
terim pravimo, da delajo pri 
»sončni upravi« ali na »inštitutu 
za raziskavo dela«, v resnici pa 
povzročajo delo miličnikom in 
sodniku za prekrške , je bilo v 
preteklem letu 51. 

Tistih, ki radi po večkrat pri
dejo k sodniku za prekrške - po

dročju kaznivih dejanj, saj so de
lavci organov za notranje zadeve 
lani obravnavali kar 118 (41) 
kaznivih dejanj, ki so jih storile 
mladoletne osebe. Mladoletniki 
cesto pobegnejo iz zavodov in s 
seboj privedejo tudi mladoletni
ke iz drugih krajev. Najpogostej
ša kazniva dejanja, ki jih izvršu
jejo mladoletniki so: vlomne ta-

naselje na Bakovniku) in K S K o 
menda. 

Stanje na tem področju nam 
narekuje precej več budnosti in 
temelji tejšega izvajanja koncep
ta d ružbene samozaščite vsakega 
posameznika in celotne družbe 
pri varovanju družbenega in za
sebnega premoženja . 

P R O M E T N A 
V A R N O S T 

V petih letih se je na Kamni 
škem pripetilo 583 prometnih 

nesreč ali poprečno 116,6 letno. 
Ceste so v petih letih terjale 39 
človeških žrtev, 332 hudih.in 370 
lažjih telesnih poškodb , da o ma
terialni škodi ne govorimo. 

Lani so se na območju občine 
Kamnik pripetile 103 (116) pro
metne nesreče v katerih je bilo 
poškodovanih 123 (117) oseb od 
tega 64 (53) težje, 59 (64) lažje, 
8 (6) oseb pa je izgubilo življe
nje, med njimi 4 (1) vozniki mo
tornih vozil , 3 (3) pešci in 1 (1) 
sopotnik. 

M e d poškodovanimi je bilo 
največ voznikov motornih vozil -
51 (51), sledijo sopotniki - 37 
(32), pešci - 16 (20) in kolesarji 
- 19 (15). V prometnih nesrečah 
je bilo udeleženih tudi 14 otrok 
od tega 6 kolesarjev, 4 pešci, 3 
kot sopotniki in 1 motociklist. 

Največ nesreč se je pripetilo 
na relaciji K a m n i k - D u p l i c a - Š -
marca - 18 (30), na mestnih uli
cah - 14 (10), na realciji K a -
m n i k - M o t n i k - L o č i c a - 10 (20), 
Moste-regionalna cesta 8 itd. 

M e d 14. in 23. uro se je pripe
tilo 68 (72) prometnih nesreč, 
med 5. in 14. uro - 23 (41) in 
med 23. in 5. uro - 12 (3) pro
metnih nesreč. 

V z r o k i prometnih nesreč so 
skorajda enaki kot prejšnja leta, 
le da je alkohol prišel iz predlan
skega četr tega lani na tretje me
sto. Sicer si pa vzroki sledijo ta
kole: neprimerna hitrost, izsilje
vanje prednosti, vožnja pod vpli
vom alkohola, nepravilno prehi
tevanje, nenaden prihod na ce
sto, neprevidno in nepravilno 
prečkanje ceste itd. 

Pri kontroli prometa so milič
niki dobili za volanom kar 218 
(196) voznikov pod vplivom al
kohola in bodo morali svoja voz
niška dovoljenja za nekaj časa 
shraniti pri pristojnem organu, 
čeprav na nekatere ta varstveni 
ukrep ne vpliva kaj dosti in vozi

jo motorna vozila, ne da bi stopili 
pred komisijo za opravljanj' 
vozniških izpitov. Poleg tega • 
delavci milice podali 703 (72 
predlogov zaradi kršitve cest 
prometnih predpisov, 1' 
(1817) voznikov so mand;, 
kaznovali, napisali 212 plači 
nalogov in opozorili preko 3 
voznikov zaradi manjših proi 
nih prekrškov ali manjših n; 
na vozilu. 

Zabeleženih je bilo tudi 
prometnih nesreč in dogodki 
pobegom. Večina teh prime 
gre na račun poškodovanja p 
kiranih vozil, ko nihče (izjeme -
redke) od storilcev ne pusti svo 
jega naslova. 

V sodelovanju s prometno mi
lico iz Ljubljane je bilo lani 
opravljenih 56 ur kontrole mer
jenja hitrosti. Miličniki so ukre
pali proti 767 voznikom zaradi 
prevelike hitrosti. Po tem so da
leč prednjačil! vozniki osebnih 
avtomobilov 620 po številu, sle
dijo pa vozniki tovornih avtomo
bilov - 65, vozniki motornih ko
les - 57 in vozniki avtobusov -
25. 

Mnogim tudi sankcije, ki sicer 
niso preveč priljubljene in bilo 
naj bi jih čim manj, ne zaležejo. 

D R U G O 
Omeniti je potrebno, da so de

lavci milice v lanskem letu morali 
posredovati tudi pri 16 (16) po
žarnih, 5 (5) gorskih nesrečah 
(od teh 2 s smrtnim izidom), 7 
(8) nesrečah pri delu, 10 (5) sa 
momorih, 3 poskusih samomor; 
itd. 

Tako je lanskoletna bilai , 
zaključena. Ostaja pa vsakoK 
želja, da bi bilo v prihodnje 
manj dogodkov iz opisanih . 
dročij in tako počutje in življe 
delovnih ljudi in občanov 1 
mirno in varno. Naj ne osi 
samo pri željah. 

M 

Hitra akcija 

Roparja mirno spala 

jI »zbirke«, ki jo je nabral B. Ž. na svojih krivih potih, o čemer smo pisali v zadnji številki našega 

Dobre štiri ure po dejanju so 
kamniški miličniki izsledili osum
ljenca roparskega napada na 
Franca K . in Mari jo Š. iz Olšev-
ka. Roparskega napada, v četr
tek 12. 2.1.1. ob23.15 napoti , ki 
vodi ob Nevljici proti domu upo
kojencev sta osumljena bratran
ca Hazbija in Sadrija M . začasno 
stanujoča na Cankarjevi cesti. 

Napadena Franc K . in Mari ja 
Š. sta omenjenega dne v poznih 
večernih urah odrinila iz Planin-
ke proti Olševku in med potjo 
doživela kaj neprijetne trenutke. 
Dva neznana moška sta ju z 

udarci zbila na tla in j ima vzela 
1320,00 din. Franc je bil zaradi 
udarcev po glavi in obrazu odpe
ljan v Klinični center, Mari ja pa 
je dobila udarec v tilnik, vendar 
ni iskala zdravniške pomoči . 

Miličniki so šli takoj po obve
stilu v akcijo in se po zbranih 
podatkih v gostinskih lokalih, 
predvsem v Planinki , napotili v 
Delavski dom na Cankarjevi, saj 
sta tudi Hazbija in Sadrija ta ve
čer popivala v Planinki. Osum
ljenca sta mirno počivala in za 
dejanje nista hotela vedeti. V e n 

dar sta pod težo dokazov (krvavi 
madeži na obleki in denarju) klo
nila in priznala roparski napad, 
čeprav sta se izgovarjala na v i 
njenost in zato slab spomin, pa 
tudi v tem si nista bila edina, kdo 
je imel pri napadu glavno be
sedo. 

Kazenska ovadba je napisana 
in sodišče jima bo zagotovo od
merilo zas luženo kazen po nju
nih »zaslugah«, saj sta se osum
ljenca vedla skrajno surovo, in se 
napadena nista mogla kaj dosti 
braniti. 

maj 



Neprevidnost ogroža 
gozdno bogastvo 

O požarih, ki se razplamtijo po 
gozdovih zaradi človeške malo
marnosti, je bilo napisanih že 
ničkoliko besed. Pa ne samo v 
gozdovih; zaradi neprevidnosti in 
igranja z ognjem je že marsikdo 
ostal brez strehe nad glavo, gore
la so gospodarska poslopja, to
varne in še marsikaj. Skratka, 
grenkih izkušenj z.ognjem smo 
imeli že več kot preveč. Pa ven
dar se nekateri še vedno obnaša
jo skrajno neodgovorno od naše
ga zasebnega in skupnega boga
stva. 

Tak neodgovornež , ki je 3. fe
bruarja 1481 zažigal suho travo v 

Med gorskimi reševalci 

odročni hribovski vasici nad Seli, 
je s svojim delom pripravil delo 
tudi operativni ekipi G S Srednja 
vas. Požar se na srečo ni širil 
prehitro, tako da so gasilci lahko 
kar hitro ukrotili ognjene zublje. 
S primernim orodjem in organi
ziranostjo jim je uspelo ogenj za
dušiti, še preden se je mogel z 
jase preseliti v gozd, ki je v nepo
sredni bližini in pa na stanovanj
ske hiše. 

»Požar tako ni povzročil poseb
ne škode, zato bo masikdo dejal, 
da res ne kaže delati hrupa in 
lega obešati na veliki /von. A 
kljub temu mislim, da o tem velja 
spregovoriti, saj tako mačehov
sko ravnanje do našega bogastva 
nedvomno zasluži grajo. Obna
šamo se, kot da še nikoli nismo 

ničesar slišali o požarni preventi 
vi in kot da še nikoli nismo imel 
slabih izkušenj s požari , pa če
prav je škoda ob takih požarih 
dostikrat resnično velika in se še 
zlasti v gozdovih ne da kar čez 
noč odpraviti. A nekateri, kakor 
da se j ih nič ne prime. Star pre
govor, ki pravi, da se na napakah 
učimo, za nekatere sploh ne ve^ 
Ija. Gasilci sicer radi prihitijo na 
pomoč kjer jih potrebujejo, 
rajši pa požare prepreči jo z do 
bro preventivo. In tu se potem 
dostikrat lahko upraivčeno vpra 
šajo: čemu teden požarne varno 
sti. čemu razni tečaji in predava 
nja o zaščiti pred požari? Mar n< 
z željo in upanjem, da bi se rdeč 
petelin čim manjkrat oglasil? 

B E R N A R D A Š 

Mestu je tonilo v mrzlo fe
bruarsko noč, ko so se go/ski re
ševalci počasi zbirali v dvorani na 
delovni sestanek. Prihajali so 
mladi, starejši in še starejši, mno
gi krepko zagoreli in ni bilo moč 
zanikati resnice, da so bili veliko 
na soncu, vetru, mrazu, v gorah, 
ki so bile v januarskih dneh kljub 
mrazu še posebno lepe in mikav
ne. Če hočejo pomagati drugim, 
morajo sami biti močni. Imeli so 
občni zbor. 

Gorska reševalna služba K a 
mnik ima 24 reševalcev in 12 
pripravnikov. V preteklem letu 
so opravili osem reševalnih akcij, 
v katerih je sodelovalo povpreč
no po 20 reševalcev. Največ časa 
so porabili v poizvedovalnih ak
cijah za planinci, ki se niso pra
vočasno vrnili domov, še več pa 
za pogrešanimi . Še vedno je za 
gorske reševalce skrivnost, kje je 
planinka Magda. Bi la je junija 
meseca zanesljivo na Korošici, tu 
pa je za njo izginila vsaka sled. 
Hodi la je sama. Iz Planjave so 

reševali tudi smrtno pones rečeno 
planinko. 

»Kdor hodi sam po gorah, 
kdor hodi neprevidno in nepri
merno opremljen je neodgovo
ren do sebe in naša pomoč mu 
največkrat ni več koristna,« so 
opozorili reševalci. 

V akcijah j im je uspešno po
magal tudi helikopter Republi
škega sekretariata za notranje 
zadeve. Lepo so se zahvalili tudi 
za uspešno sodelovanje s Postajo 
milice oziroma oddelkom za no
tranje zadeve pri SO Kamnik. 
Zahvali l i so se tudi izvršnima 
svetoma Kamnik in Domžale ter 
Zavarovalnici »Triglav« - Po
slovni enoti Mengeš , za denarno 
pomoč v letu 1980. 

Tehnična reševalna oprema in 
zaščitna oprema reševalcev je ze
lo draga, zato reševalci, ne glede 
na določena denarna sredstva, še 
vedno prispevajo lastno udelež
bo tudi do 40 odstotkov vredno
sti opreme. 

Izdelali so program dela za le
to 1981 in dolgoročni program 

dela za obdobje 1981-1985. V 
programih so vključene vse de
lovne akcije iz področja vzgoje in 
tehnike reševanja, nudenja prve 
pomoči , reševanja s helikopter
jem, usposabljanja lavinskih 
psov in denarna sredstva. 

Iz poročila je bilo razvidno, da 
so bili reševalci tudi sicer delovni 
na vseh. področjih preventive v 
gorah. 

M e d razpravo so se reševalci 
lepo zahvalili tudi Oddelku za 
Ljudsko obrambo pri S O K a 
mnik za odstop in uporabo brez
žične radijske zveze med Kamni 
škim sedlom in Kamnikom ter 
dali pobudo za enako zvezo med 
domom v Kamniški Bistrici in 
Kamnikom v času, ko ni telefon
ske zveze. Menijo, da je to izved 
Ijivo in tudi širšega družbenega 
pomena. 

Sklenili so tudi, da bodo vsako 
leto v spomin umrlega Pavla 
Kemperla, staroste kamniških al
pinistov in gorskega reševalca, 
organizirali »Veleslalom za po
kal Pavla Kemper l a« , imenovali 

po njem Bivak na Legarjih in 
novo plezalno smer, ki bo vredna 
njegovega imena. 

O d opreme reševalci najbolj 
pogrešamo brezžične radio apa
rate tip » S T O R N O « za medse
bojno sporazumevanje reševal
nih ekip v akcijah. Z a aparate 
smo plačali 130.000 din že v letu 
1979, vendar j ih uvoznik zaradi 
novih stabilizacijskih ukrepov ne 
more dobaviti. 

Reševalci so za leto 1981 izvo
lil i novo vodstvo in Cene Gri l jc 
bo tudi v bodoče načelnik posta
je G R S Kamnik. 

Še bodo odmevali klici na po
moč med stenami, tako kot že 
mnogokrat. Reševalci bodo od
hajali ob vsakem času, poleti in 
pozimi, v mrazu, dežju in vročini, 
kadar bo potrebno. Delajo po 
zgledu skrajne požrtvovalnosti 
pri reševanju človeka, včasih tudi 
za ceno lastnega zdravja in živ
ljenja. Če jih kdaj prehiti smrt, 
niso uspešni. Toda odnehajo ni
kol i . 

C E N 

Letna konferenca 
gasilskega društva 

V soboto, 17. januarja je ime
lo Gasilsko druš tvo Srednja vas 
letno konferenco. Bi la je v dvo
rani gasilskega doma, udeležilo 
se je je veliko članov našega G D . 
Konference se je udeležil še 
predsednik K S Srednja vas, Jan
ko Trebušak , predsednik Z B 
Ivan M a l i , ter predsednica S Z D L 
Breda Homar. V svoji sredi smo 
pozdravili tudi zastopnika O G Z 
tovariša inženirja Franca Dolen
ca, ki je podelil zlate znakče de
setim članom in desetim člani
cam, ki so se udeležili republi
škega gasilskega tekmovanja. 
Konferenco so začeli gasilski pio
nirji s kratkim programom, v ka
terem so pokazali svoje znanje o 
preprečevanju požarov. Iz poro
čil smo razbrali, da smo uspešno 
opravili lanskoletni plan dela. 
Splošna ugotovitev, da je treba 
več pozornosti in dela nameniti 
najmlajšim. Soglasno smo izgla-
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sovali nov statut društva in spre 
jeli plan dela za leto 1981, ki j< 
tudi zelo obsežen. Prepričat 
smo, da bomo tudi tega uspešn 
uresničili in da bodo na naslednj 
konferenci zopet vidni lepi rezul 
tati. 

T O N Č E K ŠUŠTAl 

Devetindevetdeseta letna 
konferenca kamniških gasilcev 

Že od leta 1902 polagajo funkcionarji gasil
cev vsako leto račune o svoji dejavnosti v sta
rem gasilskem domu v Kamniku. Leta 1901 je 
namreč mestna občina Kamnik kupila Debev-
čev hlev in pod ter ga preuredila v gasilski dom. 
Gasilski dom so do danes že dvakrat podaljšali, 
tako da je dobil današnjo obliko. V njem pa 
niso bili samo gasilci, ampak še gasilska godba 
na pihala, ki se je kasneje preimenovala v Ka
mniško mestno godbo ter se izselila v druge 
prostore na Graben. V njem je deloval gasilski 
kino pod firmo Rdečega križa od 1.7. 1931 do 
1. 8. 1954. V njem so bili koncerti pevskih 
društev LIRA, SOLIDARNOST, S A V A ter 
druge prosvetne in zabavne ter politične priredi
tve. 

Tako praznuje dom častitljivo starost 80 let in 
vsa okoliška gasilska društva v občini so ga 
prehitela s svojimi novimi gasilskimi domovi. 
Tudi v Kamniku že dalj časa teče akcija za 
gradnjo novega gasilskega doma. 

N a tej, devetindevetdeseti letni konferenci 
gasilskega društva Kamnik smo ugotovili, da se 
požarna varnost \ Kamniku stalno izboljšuje. 
Dobi l i smo nove oznake za podzemne hidrante, 
katere smo že dolgo pogrešali . V letnem času 
hidrant še nekako najdemo, če vsaj približno 
vemo zanj, a pozimi, po ledom in snegom, je to 
nemogoče . Požara na V r h n i k i , ki sta bila 1. 2. 
1981 sta doakazala, da ni bilo mogoče najti 
hidrantov ker ni dobrih oznak. Zato sta morali 
pogoreti dve hiši, ki bi ju lahko rešili. 

Z a gašenje večjih požarov hidranti ne zado
stujejo. Zato moramo s svojimi motorkami do 
struge Kamniške Bistrice, kamor pa zaradi 
obrečnega zidu ne moremo. Zato bo treba vgra
diti na levem bregu 10 in na desnem bregu 13 

dostopov v Bistrico. Nekaj pri tovarnah jih je že 
zgrajenih, a premalo. 

Statistika nam prikazuje, da smo lani gasili 10 
požarov v Kamniku in okolici . Škoda je bila 
obču tno večja kot v letu 1980. Kot vzroke poža
rov bi navedel sledeče: 1. saje, 2. vžig filtrov in 
lakov, 3. peči, autogeno varenje, elektrika, ve
ter, namerni požig. Prvi požar je bil 8. 1. 1980, 
zadnji 31. 12. 1980. 

Tako je 8. 1. gorela stanovanjska auto priko
lica Geodetskega zavoda Ljubljana, ki je bila 
postavljena v Podgoro. Dne 15. 1. je gorelo v 
K I K Kamnik, 21. I. so se vnele saje v stano
vanjskem bloku na Ljubljanski cesti 3b, 21. 3. 
je gorel osebni avtomobil Draga Kovačiča, Ker 
snikova 8. Dne 29. 5. ob 19.40 uri so se vneli 
laki na stroju za brizganje v U T O K U . Požar se 
je hitro razširil na okolico, višje ležeče skladišče 
konfekcije, tapetniško delavnico ter ostrešje. T a 
čas v hidrantnem omrežju ni bilo vode, z gasil
skimi aparati pa že ni bilo mogoče pogasiti, tako 
so bili delavci brez moči. Gasi lo je 22 naših 
gasilcev ter več desetin sosednjih gasilskih dru
štev kar 3 ure in pol. Zaradi hitrega in uspešne
ga gašenja je bilo p reprečeno širjenje požara na 
sosednje delavnice in skladišča. Jasno je, da ko 
gori, se ne da več popraviti, pač pa je vedno 
treba storiti vse, da se škoda ne poveča. Dne 11. 
7. je zagorelo gospodarsko poslopje Jerneja 
Škrjanca v Volčjem potoku. Ker je telefon v tej 
vasi vezan na Radomlje in dalje v Ljubljano, so 
se na klic številke 93 javili gasilci iz Radomelj in 
Ljubljane ter so prišli gasit prej, kot smo bili v 
Kamniku obveščeni o požaru. Kl jub temu je 
ostalo še dovolj dela za nas, ker je bilo treba 
premetati in pogasiti več ton sena, preden je 
bilo delo končano . Dne 1. 8. smo gasili avtomo
bil , last Franca Cestnika, Poljčeva pot 6 in to na J O Ž E B E R L E C 
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Starem gradu. Dne 29. 8. smo gasili depandanso 
domžalskega Planinskega doma na Ve l ik i plani
ni, ki ga je zažgal oskrbnik. Ker smo lahko s 
terenskim vozilom pripeljali brizgalno preko 
Raka na požarišče, smo lahko rešili večji del 
depandanse. Vendar je bilo dela in reševanja za 
53 gasilcev dovolj za 5 ur. Tako je bila rešena 
skoraj vsa oprema in inventar ter velik del depa-
nanse, veliki Planinski dom pa je ostal nepoško
dovan, čeprav je bil zaradi vetra v veliki nevar
nosti. Tako ne drži pisanje dnevnega časopisja, 
da je vse pogorelo. Prav bi bilo, da si novinar 
požar ogleda ter potem poroča o dejanskem 
stanju rešenega. Dne 16. 10 se je vnela lesena 
stena in strop v stanovanjski hiši Janeza Jagodi
ca, Medvedova 24, Kamnik , 31«. 12 je bil požar 
v stanovanju Ane Opačič v frančiškanskem sa
mostanu v Kamniku . 

Te požare je gasilo 107 kamniških gasilcev, 
skupno 571 ur. V podatek niso všteti gasilci 
sosednjih društev, ki so tudi večkrat sodelovali 
pri gašenju. Škode je bilo za okrog 53.600.000 
din ter obvarovano za 74.000.000 din p remože
nja. Torej je bilo pri hitrem in požr tvovalnem 
delu gasilcev rešeno in prihranjeno mnogo več 
vrednosti, kot bo stal novi gasilski dom v K a 
mniku. Tol iko v vednost tistim, ki trdijo, da smo 
gasilci samo za škodo. Jasno je, da nastane 
nekaj škode tudi od gasilne vode, a vedno zelo 
pazimo, da jo je čim manj. 

Dne 18. 6. šmo reševali ponesrečenega Vinka 
Podgorška iz Tunjščice ter 2.3. zvečer skupno z 
vaščani in miličniki iskali 4 letnega Vida Ro
zmana iz Žal , ki se je izgubil, a je bil pravočasno 
najden. , 

Da so gasilci lahko to delo uspešno opravljali, 
je bilo treba mnogo vaj in tekmovanj ter tečajev 
za gasilce. Kupi l i smo U K W naprave za zvezo 

med vozili , in da lahko pokl ičemo pomoč sosed
njih društev. Novi terenski voz U A Z nam je lani 
še kako prav prišel. Brez njega bi morali nositi 
motorno brizgalno in ostalo orodje od Šimnovca 
do konca Velike planine, kjer stoji Domžalski 
Planinski dom, zaradi česar bi bila škoda nepri
merno večja in bi res lahko držalo poročilo 
časopisa, da je vse pogorelo. Čoln za 4 osebe 
smo več let pogrešali za reševanje iz Bistrice in 
jezer. Lani smo ga dobili , kar nam bo prav prišlo 
pri našem delu. 

O predavanjih po stanovanjskih blokih smo 
že lani pisali v »Kamniškem občanu« . Naš na
men je, da bi bili vsi državljani poučeni o vzro
kih požarov ter pri gašenju začetnih tudi sodelo
vali. Škoda, da na njih ni bilo več obiska. 

Gasilsko društvo Kamnik ima sedaj 50 mla
dih gasilcev ter 52 delovnih članov gasilcev. T o 
dokazuje, da se gasilstvo v Kamniku dopolnjuje 
z mladino, in le v tem je bodočnost naše gasilske 
službe varstva pred požari . Znano je, da SIS za 
varstvo pred požari , skupščina občine Kamnik 
ter drugi dejavniki že več let zbirajo sredstva za 
gradnjo doma varnosti in zaščite. V sklopu tega 
bo tudi novi centralni gasilski dom. V delu so 
končni načrti , iskanje raznih dovoljenj ter ne 
nazadnje zbiranje potrebnih kreditov, da bi čim 
prej zastavili gradnjo novega gasilskega doma 
ter ga tudi dokončal i . Naslednje leto proslavlja 
gasilsko druš tvo Kamnik 100 letnico delovanja, 
pa bo praznovanje še mnogo lepše, če bo zdru
ženo s prevzemom novih prostorov za gasilsko 
dejavnost. Z našim delom bomo tudi v bodoče 
dokazali, da smo mi in naši nasledniki vredni 
zaupanja in tega visokega priznanja naše 
družbe . 
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Jamarji na Krasu 
Zimski meseci*niso ohromili 

dela jamarskega kluba, kot bi 
•nasikdo mislil. Res je, da gore 
pokrije debela snežna odeja In je 
večina vhodov v alpske jame za
trpanih, toda usmerimo se južno 
'<i obiskujemo jame matičnega 
Krasa. 

Konec decembra smo si ogle
dali znano Škamper lovo jamo pri 
Divači. Ze lo toplo so nas sprejeli 
tamkajšnji jamarji in nam poka
zali vhod v »temni« svet. T o le
poto si lahko videl šele po petde-
Setmetrskem spustu skozi vho
dno brezno, katero je idealno za 
Plezanje. Teden za tem smo se 
udeležili demonstracije jamar
skega reševanja v Škocjanskih 
jamah - sodelovali so predstav
niki skoraj vseh jamarskih enot 
Slovenije kot predstavniki S L O 
in U J V . 

Konec januarja so bile idealne 
snežne razmere in hodili smo po 
Vežici ter našli nekaj zanimivih 
dihalnikov. Teden kasneje smo 
na Korošici raziskovali Petkovo 
Jamo (nad Petkovimi njivicami), 
ki zaradi pomanjkanja časa še ni 
dokončno raziskana in izmerje
na. V tem času so v jami zanimi
ve ledene tvorbe - sveče in kr i 
čali, kakršnih še nismo zasledili. 

K o smo se kondicijsko okrepi
l i , je padla misel, da se preizkusi
mo še v vertikalah. V . literaturi 
smo zasledili veliko brezno v 
okolici Divače. Na nedeljo smo 
ga obiskali, a šele proti večeru se 
nam je nasmehnila sreča in smo 
našli vhod v jamo pri Konjčih. 

jal v jame. D a bi jamo v tistih 
časih merili , seveda ni bilo govo
ra. Ostala je le vest o »strašni 
globini«. Tako pravi zgodba. 

V resnici pa sodi ta jama med 
največje slovenske vertikale. Z 
vrvno tehniko nismo imeli skrbi 

Ti M - TOZD 
eksperimentalna 
tkalnica Kamnik 
Ljubljanska 6 
61240 Kamnik 

objavlja 

prosta dela In naloge 

tkalk 
- 4 
Pogoji: 
- d o k o n č a n a osnovna 
šo la , 
- poskusno delo 3 mesece 

Delo se združuje za nedo
ločen č a s . Prijave pošlj ite v 
10 dneh po objavi na tajniš
tvo TOZD 

Čez teden smo z vso potrebno 
opremo stali pred jamo, k i je ra
ziskovalce zamikala že leta 1880, 
ko se je vanjo spustil Gregor Ži -
berna, imenovan Tamtava. P r i 
vezali so ga na lesen stol in z 
vitlom spuščali v globino. Ne
srečni sedež pa se mu je zlomil in 
pres t rašenega Tamtava so komaj 
izvlekli . O d takrat je redko zaha-

Z A H V A L A 

Ob smrti drage mame 

MARIJE 
K L E M E N 

roj. Z O R E 

se zahvaljujemo vsem, ki so jo pospremili na njeni zadnji 
poti, j i darovali cvetje in nam izrazili sožalje. Posebna zah
vala dr. Kra l ju , sosedom, g. župniku, govornikom, Z Z B tej-

Gasilskemu društvu Šmar tno . 

Vsi njeni 

Šmar tno , Kamnik 

in varno smo se lotili dela. Vpneš 
se v kolutno zavoro in že se odr i 
neš od roba vhoda. Po nekaj me
trih spusta prosto zanihaš nekje v 
stropu 130 metrov visoke dvora
ne. Drsiš dalje, tiho, neslišno, kot 
pajek po svoji ni tki . N i in ni kon
ca. Uživaš v pogledu na kapnike, 
prelome, plasti in stene, k i drvijo 
navzgor. K m a l u spoznaš, da bo 
veselja konec in pris taneš na pe
ščenem dnu. Ža l se jama v globi
ni 150 metrov konča. M o ž n o si
cer je, da bi med podornimi bloki 
še našli pot naprej, vendar nismo 
imeli časa za iskanje. 

Sledi seveda fotografiranje, 
bratska delitev čokolade , pesem, 
tišina in nato mučni povratek. 
Stopiš v zanko, se vpneš v pas, 
skrčiš nogo, se vzravnaš, skrčiš, 
v z r a v n a š . . . Bol j in bolj te greje 
znoj, vhod pa je le bela točka 
nekje nad teboj. Počivaš, nihaš 
sem in tja kot nihalka na stari uri . 
Vključiš »vezo« in se pogovarjaš 
s tovariši. Dalje, da l j e . . . tudi oni 
pod teboj žele priti ven. Po dobri 
uri se približaš robu. Zbe re š še 
ostanek moči in se po tegneš čez 
rob. Tovarišev stisk roke, poži-
rek vročega č a j a . . . še ena preiz
kušnja je za teboj. Katera bo na
slednja? D . D . 

Z A H V A L A 

O b smrti dragega moža in očeta 

ALOJZA 
KOLARJA 

iz Velikega hriba 8 

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prija
teljem, znancem, njegovim nekdanjim sodelavcem in našim 
sodelavcem, ki ste nam bili v p o m o č in uteho, nam izrazili 
sožalje, darovali cvetje in pokojnika spremili na njegovi 
zadnji poti. Zahvaljujemo se tudi pevskemu zboru za zape

te žalostinke 

Vsi njegovi 

Delavska univerza 
z Bagatom 
prireja 

60-urni nadaljevalni 
tečaj krojenja in 
šivanja. 
Tečaj se bo pričel 5. marca 
1981 ob 15. url v prostorih 
Izobraževalnega centra Ru
dolfa Maistra v Kamniku. 

Prijave pošljite p r a v o č a s n o 
na naslov ICRM DE Delav
ska univerza Kamnik, Novi 
trg - ža tečaj krojenja in 
šivanja, ali po telefonu 831-
452. 

Turnir v sedeči 
odbojki 

Zavod za usposabljanje invali
dne mladine je tokrat organiziral 
turnir v sedeči odbojki, ki sodi v 
okvir priprav na evropsko prven
stvo. Sodelovale so štiri ekipe: 
ŠDI Hrabri , Zagreb, Ljubljana 
in Z U I M Kamnik. 

Kamničani so tokrat igrali do
kaj dobro. Prvo tekmo so gladko 
izgubili z ekipo Ljubljane z 2:0 in 
si s tem zapravili možnost za uvr
stitev na prvo ali drugo mesto. V 
boju za tretje mesto so premagali 
ekipo Zagreba z 2:1. Z a Kamni-
čane so igrali Franjo Izlakar, Ro
bert Panzi, Andrej Lampret, 
Marjan Žavski , Jože Kovačič in 
Jože Bamfi. E k i p i sta veliko po
magala veterana Bamfi in Kova
čič, ki sta zopet zaigrala za ekipo 
Kamnika. 

Rezultati: 
Z U I M Kamnik : D P Ljubljana 

0:2 (9:15, 13:15) 
S D I Hrabri : Zagreb 2:0 

(15:13, 15:11) 
Z U I M Kamnik : Zagreb 2:1 

(13:15, 15:5, 15:10) 
D P Ljubljana : SDI Hrabri 1:2 

(9:15, 17:15, 14:16) 
Končni vrstni red: 
1. mesto SDI Hrabri (Za

greb) 
2. mesto D P Ljubljana 

(Ljubljana) 
3. mesto Zagreb (Zagreb) 
3. mesto Z U I M Kamnik 
Organizacija turnirja je bila 

solidna. Prvouvrščena ekipa je 
prejela pokal in priznanje, ostale 
ekipe le priznanja. Gosti iz Z a 
greba so ekipam iz Slovenije po
darili dve lepi knjigi o njihovem 
mestu. 

I V I C A V U K A D I N 

Šahovski turnir 
na Jesenicah 

Letošnje področno prvenstvo 
invalidov - šahistov je bilo v ša
hovskem klubu na Jesenicah. 
Igrali so po turnir sistemu, prvi 
dve ekipi pa sta si priboril i pravi
co do nastopa na republ iškem pr
venstvu. Sodelovale so štiri eki
pe, vsaka ekipa s po štirimi člani. 
Po tekmovanju so domačini pr i
pravili kosilo, po katerem so po
delili najboljšim ekipam prizna
nja. 

Kamničani so nastopili z dve
ma ekipama, prva si je priborila 
drugo mesto in s tem pravico do 
nastopa na republ i škem tekmo
vanju. Z a to ekipo so nastopili 
M . Klemenčič , Kolmanc, Horo -
zovič in Horvat, za drugo pa 
Cvek, A . Klemenčič, Jakovljevič 
in Jurkovič . Najboljši posamez
nik kamniških ekip je bil Marjan 
Klemenčič , k i ni izgubil nobene 
igre. 

Končni vrstni red: 1. Jesenice 
(10 točk) , 2. Z U I M I (7 točk) , 3. 
Borac, Kranj (6 točk) , 4. Z U I M 
II (1 točka) . „ 

I V I C A V U K A D I N 

OBVESTILO 
ŽIVINOREJCEM 
Nova telefonska številka Ve
terinarskega zavoda Kamnik-
- Domžale Kamnik, Titov trg 
9 je: 

832-207 

Delovni čas od 6.-14. ure. 

Veterinarski zavod 
Kamnik-Domžale 

O b požaru naše hiše se iskre
no zahvaljujemo za vso požr
tvovalnost in p o m o č G D M o 
ste in vsem krajanom. 

Hvala tudi vsem sosednjim 
gasilskim druš tvom, ki so pri
hiteli na pomoč . 

Kavčič A l b i n , 
Danica in Mari ja 

Živahnejša Velika 
planina 

Lani ustanovljena interesna skupnost RTC Velika planina 
uspešno, kot smo tudi pričakovali, oživlja utrip tega turističnega 
območja. To je čutiti na bolje urejenih, označenih in zavarovanih 
smučiščih, v boljši preskrbi od Šimnovca do Tihe doline In seveda 
tudi v boljših storitvah na žičnicah. Marsikaj ho seveda še treba 
narediti, vendar že prvi koraki kažejo, da se da z dobro voljo veliko 
doseči. Tu mislimo predvsem na odnos delavcev SAP-Vtatorja do 
gostov. Med zimskimi šolskimi poitnicami je bilo na Veliki planini 
tudi precej smučarjev iz sosednje Hrvaške, srečali pa smo tudi goste 
iz Italije. O utripu Velike planine pa naj spregovori nekaj posnetkov. 

Čeprav je na sedežnico na Šimnovcu čakalo okrog 60 smučarjev, 
so bili mnogi mnenja, da deset, petnajst minut čakanja ni preveč v 
primerjavi z vrstami na drugih smučiščih. Sicer pa se bo z izgradnjo 
ceste od Kranjskega raka do Dola, ki je v načrtih do leta 1984, odpri 
nov dostop na planino z vzhodne strani, kjer so še neizkoriščena 
najboljša smučišča. 

Zlasti obiskovalci planinskih koč v kamniškem naselju so pozdra
vili prestavitev vmesne postaje na Zelenem robu. Doslej so namreč 
morali s težkimi nahrbtniki pešačiti z vrba Gradišča in obratno. 

Smučišče z Zelenega roba proti Šimnovcu so lani očistili večjih 
skal, zasuli so dve vrtači. Letos bo treba smučišče še posejati s travo, 
tako da bo mogoče smučati tudi ob slabših snežnih razmerah. 

Tečaj za mlade 
skakalce 

V začetku februarja je bil v Kamniku tečaj za mlajše in 
starejše cicibane in pionirje skakalce. Udeleži lo se ga je 25 
tečajnikov, od katerih se j ih je ob zaključku tečaja 14 pomerilo 
na 30 metrski skakalnici. Doseženi so bili tile rezultati. 

Mlajši cicibani: 1. T o m a ž Balantič (skoki 17,5 in 17,5 m) 
155 točk. 

Starejši cicibani: 1. Jernej Pikelj (20 in 20) 177 točk, 2. 
T o m a ž Bizjak (16 in 18) 148 točk, 3. T o m a ž Cibašek (15 in 
18,5) 147,5 točk. 

Mlajši pionirji: 1. Dušan Bobek (19,5 iri.20) 173,5 točk, 2. 
Jože Mol jk (19,5 in 19,5) 171 točk, 3. Stanko Breznik (18,5 in 
19) 168,5 točk. 

Starejši pionirji: Marjan Špehonja (24 in 24,5) 211 točk, 2. 
Peter Osolnik (21 in 20) 176 točk, 3. Nejko Breznik (19,5 in 
19,5) 166 točk. 



Lepa bera uspehov 
naših smučarjev 
tekačev 
Smo šele sredi sezone, pa so se smučarji teka

či že odlično izkazali. Veliko znojnih kapljic je 
preteklo po razgretih obrazih smučarjev, ki so 
se pripravljali na kondicijskih treningih za letoš
njo sezono. Toda trud ni bil zaman, uspehi so na 
dlani. 

Medregijsko tekmovanje za pionirje na Je
zerskem (6. decembra KO): mlajš i pionirji - T i . 
mesto Dušan Lanišek (3 km), mlajše pionirke -
1. mesto Ksenija Smolnikar (3 km), s tarejše 
pionirke - Majda Lanišek (3 km). 

Meddruš tveno tekmovanje na Arehu pri M a 
riboru: I. Tatjana Smolnikar (5 km), 1. Ksenija 
Smolnikar (3 km), 1. Robert Smolnikar (8 km). 
Ivan Sušnik je bil za las ob tretje mesto med 
starejšimi mladinci. 

Meddruš tveno tekmovanje za 17. Rožičev 
memorial v Ratečah (20. decembra): 

starejše mladinke - I. Tatjana Smolnikar, 
mlajši mladinci - 5. Robert Smolnikar, starejši 
mladinci, - 3. Ivan Sušnik, starejši mladinci -
15. Jože Klemec, 17. Franc Kaučič, mlajši pio
nirji - 14. Dušan Lanišek. mlajše pionirje - 7. 
Ksenija Smolnikar, člani - 9. Zvone Kcmper l , 
10. Metod Pibernik. 

X X I I . meddruš tveno tekmovanje za pokal 
T o m a ž a Godca v Bohinjski Bistrici (18. ja
nuarja): 

starejši mladinci - 3. Ivan Sušnik (10 km), 11. 
Andrej Balant ič , .12. Jože Klemene, mlajši mla
dinci - 7. Robert Smolnikar (10 km), mlajše 
mladinke - 4. Barbara Novak (5 km), člani - 6. 
Metod Pibernik (15 km), 6. M i r o Škrtinc, sta
rejše pionirke - 6. Majda Lanišek (3 km), mlaj
še pionirke - 3. Ksenija Smolnikar (3 km). Na 
tem tekmovanju so ekipno zasedli 4. mesto. 

Republ i ško prvenstvo za č lane, članice, mla
dince in mladinke v Ž lebeh - posamezno: sta
rejše mladinke - 1. Tatjana Smolnikar (5 km), 
mlajše mladinke - 4. Barbara Novak (5 km), 
mlajši mladinci 8. Robert Smolnikar (8 km), 
starejši mladinci - 3. Ivan Sušnik (15 km) člani 
- 13. Andrej Lanišek (15 km), 18. Metod P i 
bernik; štafete: starejši mladinci - 2. Robert 
Smolnikar, Stane Lamprečnik , Ivan Sušnik. 

S tem so si priborili srebrno medaljo. 

Meddruš tveno tekmovanje za srebrno folio v 
Bohinjski Bistrici (10. januarja): mlajše pionir
ke - 1. Ksenija Smolnikar, mlajši mladinci - 2 . 
Robert Smolnikar, starejši mladinci - 2. Ivan 
Sušnik, mlajše mladinke - 3. Barbara Novak, 
starejše mladinke - 6. Majda Lanišek, člani -
10. Metod Pibernik, starejši mladinci - 12. Jože 
Klemene, mlajši pionirji - 7. Dušan Lanišek, 
člani - 7. Zvone Kemperl . 

Vsako leto je tudi d ržavno prvenstvo, na ka
terem merijo svoje moči najboljši smučarji te
kači iz vse Jugoslavije. Prireditelj letošnjega 
tekmovanja je bila SR Hrvatska, tekmovanje pa 
je bilo od 29. januarja do 1. februarja v Deln i 
cah. Starejše mladinke - 2. Tatjana Smolnikar, 
starejši mladinci - 4. Ivan Sušnik, mlajše mla
dinke - 8. Barbara Novak, mlajši mladinci - 9. 
Robert Smolnikar, člani - 12. Metod Pibernik, 
starejši mladinci 15. Stane Lamprečnik , člani -
18. Zvone Kemperl . V štefetah 3 x 10 km so 
mladinci zasedli odl ično drugo mesto. Tekl i so 
Smolnikar, Lamprečnik in Sušnik. Člani v sesta
vi Kamperl , Pibernik in Lanišek so zasedli peto 
mesto. 

Na osnovi odličnih rezultatov imamo Kamni 
čani tri tekače , ki bodo zastopali barve Jugosla
vije na bližnjem svetovnem prvenstvu. T o so 
Tatjana Smolnikar, Ivan Sušnik in biatlonec 
Andrej Lanišek. 

Vs i rezultati so bili doseženi ob pomoči tre
nerja Petra Laniška, ki se kljub svojemu delu 
požr tvovalno vključuje v vodenje tekačev po 
zasneženih smuških poljanah. Kl jub slabim po
gojem za vadbo - - sekcija za teke nima profesio
nalnega trenerja niti motornih sani, ki so osnov
ni pogoj za treninge oziroma tekmovanja - te
kači vseeno dosegajo dobre rezultate. Smučarji 
vse bolj pogrešajo tudi prevozno sredstvo -
kombi, saj nam snežene razmere ne omogoča jo 
treningov v Kamniku . 

Smučarska sekcija za teke vabi vse, ki bi se 
radi vključili v ta lep, težaven, a zdrav šport. 
Vabimo predvsem mlade, da bi s pomočjo naših 
trenerjev Petra Laniška in Daneta Breliha v 
bližnji prihodnosti uspešno zastopali barve K a 
mnika v tej športni panogi. 

F. S M O L N I K A R 

Slalom 
v Srebrni dolini 

Kaže, da sta letošnje dolgo
trajno lepo zimsko vreme in mo
goče tudi vrsta smučarskih tek
movanj vsepovsod prebudila iz 
nekaj letnega spanja mladino KS 
Tunjice. 

Tako so že prvo nedeljo v fe
bruarju pripravili s pomoč jo 
mlajših veteranov smuk v Srebr
ni dolini . Pravim s p o m o č j o vete
ranov, ker je bil ustanovni sesta
nek O O Z S M S - Tunjice komaj 2 
dni pred smukom, tako, da so bili 
lahko le pokrovitelji. Seveda pa 
j im določena dela pri pripravah 
nanj niso ušla. 

V nedeljo, 15. februarja pa so 
že prevzeli v svoje roke celotno 
organizacijo slaloma v Srebrni 
dolini , ki vztrajno čuva letošnji 
sneg in privablja tudi starejše va-
ščane Tunjic k bodrenju tekmo
valcev. 

KAMNIŠKI OBČAN 
KAMNIŠKI OBČAN, glasilo 
o b č i n s k e konference SZDL 
Kamnik - Ureja uredniški 
odbor - glavna in odgovor
na urednica Jana Taškar -
tehnični urednik Franc Mi-
hevc~ Izhaja dvakrat 
m e s e č n o - Naslov uredniš 
tva: Kamnik, T o m š i č e v a 2, 
telefon 831-311 - tekočI ra
č u n pri OK SZDL 50140-
678-57039 - Kamniški ob
č a n - Rokopisov in foto
grafij ne v r a č a m o - Tiska 
C G P Delo v Ljubljani. 

Letaki so že nekaj dni najav-
ljali tekmovanje in do sobote 
zvečer Se je prijavilo že veliko 
tekmovalcev. 

Predtekmovalka Mi lena je ob 
10. uri dopoldne s primerno »hi
tro« vožnjo nakazala veteranm, 
ki so prvi startali, da slalom v 
Srebrni dolini le ne bo kar tako. 
Kl jub temu je Jožetu , Nandetu in 
še mnogim drugim uspelo lepo 
počasi , dostojanstveno in srečno 
prismučati skozi cilj . Najbolj pr i
srčno smo z vzpodbujanjem poz
dravili pionirčke in mladince, hu
do pa nam je bilo za vse tiste 
mlade tekmovalce, ki so odstopili 
zaradi padcev ali zgrešenih vrat. 

Po tekmovanju je bila v gostil
ni pri Slanovcu slovesna podeli
tev diplom, pokalov in medalj. 
Navdušeno smo zaploskali naj
mlajšim tekmovalcem, ki so bili 
ob sprejemanju medalj in diplom 
res prisrčni in veseli svojih uspe
hov. 

Boštjan, prvi v ekipi mladincev 
in daleč najboljši izmed njih, je 
ponosno dvignil pokal (malo tudi 
zaradi fotografiranja seveda) kot 
se to za vse prvouvrščene spodo
bi, pa čeprav samo na tekmah v 
merilu krajevne skupnosti. 

Veteranu Nandetu, ki je dose
gel častno zadnje mesto, pa smo s 
primernim darilom (lesena žlica) 
zaželeli »dober tek« še tudi na 
prihodnjih smučarskih tekmova
njih. 

Mogoče se bo našel kdo, ki bo 
ob branju tega kratkega zapisa 
zagodrnjal, češ, kaj pa je treba o 
takih malenkostih kot je organi

zacija in izvedba smučarskega 
tekmovanja v neki krajevni 
skupnosti, pisati v časopis. Kot 
prebivalka naše krajevne skup
nosti pa menim, da je treba že 
sam začetek akcij, k i ne bodo 
omejene samo na špor tne prire
ditve in s tem tudi ponovno pre
bujanje mladinske organizacije v 
Tunjicah, toplo in iskreno poz
draviti. Is točasno je to tudi pri
ložnost, da vsem mladim K S T u 
njice zažel imo pri njihovem delu 
v prihodnosti veliko uspehov. 

Verjetno s svojim mnenjem in 
željami izražam tudi želje mno
gih prebivalcev Tunjic, da je lepo 
in zadnji čas, da je mladinska 
organizacija ponovno zaživela. 
Roko na srce, večkrat smo lahko 
poslušali, kako godrnjamo: toli
ko mladih fantov in deklet je pri 
nas, pa nič ne delajo. Povsem 
upravičeno. 

N o , sedaj, ko se je premaknilo 
na bolje, j im le še enkrat zaželi
mo čim uspešnejše delo in pri 
tem delu čim manj napak seveda. 

M A R J E T A S L A B E 

Sodniški zbor na stolpu ob skakalnici 

Smučarski skoki ob 50-letnici 
smučarske organizacije 

Zimski športi so bili v Kamni
ku razširjeni že mnogo prej kot 
pred 50 leti, saj poznavalci to
vrstne zgodovine poročajo, da se 
je že v zadnji četrtini 19. stoletja 
kegljalo, balinalo in drsalo na le
du, v začetku tega stoletja pa 
sankalo. 

Prvi začetki špor tnega smuča
nja segajo v leto 1915/16, še in
tenzivnejše pa po letu 1918, ko 
so odluženi vojaki prinesli iz prve 
svetovne vojne domov smuči. 

Leta 1931 so kamniški smu
čarji sklenili , da ustanovijo smu
čarsko sekcijo, ki se priključi 
špor tnemu klubu Kamnik. Kako 
delovni so bili pripadniki zimske
ga športa takrat pričajo podatki, 
da je bila zgrajena 30 m smučar
ska skakalnica - prva na območ
ju Ljubljanske zimske špor tne 
zveze: 6. I. 1932 je bila otvoritev 
in prvo tekmovanje. 

Že 9. 12. 1931 je bila ustanov
ljena v Kamniku drsalna in hoc
key sekcija, 7. 2. 1932 pa organi
zirana prva hokejska tekma v Ju
goslaviji. Tekači so že dostojno 
zastopali naše mesto na tekmo
vanjih. To l iko le za uvod k član
ku, ki opisuje jubilejno priredi
tev ob 50 letnici in je bila v nede
ljo 8. februarja na sedaj preure
jeni 50 m skakalnici v Kamniku . 

Smučarski klub Kamnik ima 
zdaj štiri sekcije in sicer: alpsko, 
tekaško, skakalno in sodniško. V 
svojih vrstah združuje 170 čla
nov. 

S K Kamnik je ob jubileju or
ganiziral slalom - Vrhunski ra
zred - za slovenski pokal na K o -
bii 3. januarja pod pokrovi
teljstvom tovarne T I T A N - T Y -
R O L I A . 

Prav posebno pa so se zavzeli 
člani skakalne sekcije, ki so pri
pravki 30 in 50 m skakalnico. 
Mnogo snega je bilo treba navo-
ziti in nanositi. ker tudi letos tu 
niso bile ugodne snežne razmere. 

Ker 79 tekmovalcev - skakal
cev i / 12 klubov je nastopilo in 
to: Jesenice, Borovnica, Tržič. 
Velenje. Zagorje, Ilirija. Men
geš. Sodražica, Logatec. Velike 
Lašče. Dol in Kamnik. 

Mlajši in starejši pionirji so 
skakali na 30 metrski, mlajši in 
starejši mladinci ter člani pa na 
50 metrski skakalnici. Vsak je 
opravil po tri skoke, prvega po
skusnega in dva v konkurenci. 

Tekmovanje je bilo posamez
no in ekipno. Z a ekipo sta se 
štela po dva tekmovalca vsake 
kategorije. 

Sodniška ekipa v sestavi: M i 
lan in Dušan Mirtič. Boris Justin. 
Klemen Pibernik in Marjan Bov-
ha je svoje delo dobro opravila, 
objavljeni pa so bili naslednji 
uspehi: 

Mlajši pionirji: 1. Smid Joško . 
Jesenice 180,7, 2. Zupan Matjaž, 
Tržič 172,6, 3. Pušnik Boris, V e 
lenje 156,4: 
Starejši pionirji: 1. Jekovec V i k i . 
Tržič 169,7, 2. Grvala Devad, 
Jesenice 165,3, 3. Ž a b k a r T o 
maž, Tržič 164,9; 
Mlajši mladinci: 1. Dolar Tomaž , 
Jesenice 247,2, 2. Poljane Fran
ci, Tržič 229,1, 3. Špehonja Mar 
jan, Kamnik 179,9; 
Starejši mladinci: Pograjc Zvo
ne, Zagorje 208,0, 2. Tominc 
Miha , Ilirija 206,6, 3. Ermenc 
E m i l , Kamnik 195,7; 
Člani: 1. Čepelnik Mi lan , Vele
nje 224,3, 2. Ilnikar Lojze, Ilirija 
215,5,' 3. Bokalič Bojan, D o l 
210,6. 

EKIPNO: 
1. Kamnik 1544,2, 2. Zagorje 
935,4, 3. Tržič 883,3, 4. Jesenice 
874,0, 5. Velenje 741,3, 6. Ilirija 
597,4, 7. Sodražica 512;7, 8. L o 
gatec 399,4, 9. Mengeš 346,3, 
10. V e l . Lašče 284,0, 11. D o l 
210,6, 12. Borovnica 122,0. 

Trije najboljši tekmovalci so 
prejeli prakt ična darila, ki so j ih 
zbrali člani skakalne sekcije po 
naših delovnih organizacijah, pri 
zasebnih obrtnikih in trgovskih 

podjetjih, ki j im gre zahvala z 
pomoč . 

Videt i in slišati je bilo, da. s 
bili številni gledalci zadovoljni 
organizacijo tekmovanja, pra 
tako pa prireditelj s tako števi 
nim obiskom. 

K L U B S K O P R V E N S T V O 
V S K O K I H 1981 

Ker se je tekmovanje v skok 
dne 8. II. 1981 štelo tudi za klut 
sko prvenstvo Kamnika smo d( 
bili naslednje zmagovalce: 

Člani: 1. A r k o Jože 206 
točk, 2. Gladek Mi lan 184 
točk, 3. Grzinčič Mit ja 180 
točke! 

Starejši mladinci: 1. Ermer 
E m i l 195,7 točk, 2. Bobek Tot 
177,3 točk. 

Starejši pionirji: 1. Špehon 
Marjan 179,9 točk, 2. Osoln 
Peter 134,9 točk, 3. Koncil ja R< 
man 123 točk. 

Mlajši pionirji: 1. Bobek D 
šan 137,7 točk, 2. Romšak M i l i 
123,9 točk, 3. Mol jk Jože 123 
točk. 

Starejši cicibani: 1. CibaŠi 
T o m a ž 130,8 točk, 2. Pikelj Je 
nej 104,3 točk. 

Mlajši cicibani: Balantič T 
maž 107,9 točk. 

Skakalnica je bila dobro pripravljena za jubilejno prireditev 
ob 50-letnici 


